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Выдавец:УП «Народная Воля».
Кошт — свабодны.

Да ўвагі!
Õòî õî÷à íàáûâàöü ãàçåòó 
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ßêóá ÊÎËÀÑ
Прачытай сам і перадай другому.

СлоВЫ ЎДзяЧНАСЦІ

ТРАГЕДИя БЕлАРУСИ

               лІСТ з РЭДАКЦЫІ

Акаянныя дні 
Беларусі

Так звычайна дзейнічаюць 
прафесійныя зладзеі. Ідуць на злачын-
ства тады, калі ведаюць, што гаспадароў 
няма дома.

Менавіта па такім сцэнарыі ў 
мінулую пятніцу адбыўся бандыцкі 
напад на офіс рэдакцыі газеты 
“Народная Воля”. Ні мяне, галоўнага 
рэдактара і ўласніка памяшкання, ні 
майго намесніка на месцы не было. 
Верагодна, “няпрошаныя госці” ведалі: 
у гэты час я не мог пакінуць дома хво-
рую на каранавірус дачку-ліцэістку, а 
жонка, якую напаткала такая ж зараза, 
злегла ў бальніцу. З-за дрэннага адчу-
вання дзіцяці не змагла своечасова 
прыехаць на работу і Марына Коктыш, 
якая сёння з’яўляецца адзіным маім 
намеснікам.

Ды што зладзеям да бяды людзей! 
Як і да таго, што газета “Народная 
Воля” выходзіць на законных падставах 
вось ужо дваццаць шосты год. Смеху 
варта тое, што ў друкарні выдавецтва 
“Беларускі дом друку” чацвёрты месяц 
“не могуць” адрамантаваць нейкі ста-
нок, з-за чаго нам давялося тыражаваць 
“Народную Волю” аж пад Масквой.

Некалькі супрацоўнікаў рэдакцыі, 
што знаходзіліся на рабочых мес-
цах, спрабавалі спыніць асоб, якія не 
прад’явілі ніякіх дакументаў аб тым, 
хто яны такія і хто ім даў дазвол фак-
тычна на выкраданне газеты, але ніхто 
з рабаўнікоў іх і слухаць не хацеў. 
Атрымаўшы падмацаванне з боку зда-
равенных амапаўцаў, яны ў лічаныя 
хвіліны закінулі ў машыну амаль увесь 
тыраж свежага нумара “Народнай Волі” 
і гэтак жа імгненна, як і з’явіліся, зніклі 
ў невядомым накірунку. Ка-ра-вул! 
Рабаванне сярод белага дня!

На жаль, з-за цяжкіх сямейных 
абставін я ў пятніцу так і не змог 
дабрацца на Энгельса, 34А. А калі 
бліжэй да абедзеннага часу ў рэдакцыі 
з’явілася Марына Коктыш, то ёй заста-
лося толькі тэрмінова рыхтаваць 
паперу на імя начальніка ўпраўлення 
Следчага камітэта Рэспублікі Беларусь 
па г.Мінску з патрабаваннем аператыўна 
правесці расследаванне ў адпаведнасці 
з усімі заканадаўчымі нормамі, пры-
цягнуць да адказнасці вінаватых у 
выкраданні тыражу газеты і тэрмінова 
вярнуць яго рэдакцыі.

Людцы! Што ж творыцца ў краіне? 
“Народная Воля” – сапраўды народная 
газета. Не, гэта не перабольшванне. 
Пасля таго як беларускія ўлады нахаб-
на пазбавілі яе не толькі друкарні (не 
ў “зламаным станку” праблема), але і 
магчымасці распаўсюджвацца праз 
шапікі і паштовыя аддзяленні і такім 
чынам абрынулі фінансавае становішча 
рэдакцыі, чытачы, шматлікія прыхільнікі 
свабоднага слова, лічы, узялі ўсе расхо-
ды на сябе. Ды, адчуваецца, не па нутру 
прыйшлося гэта тым, каму чэсная, неза-
лежная прэса – кол у горле. Як жа: 
дзяржаўныя газеты ні гу-гу пра злачын-
ствы, якія адбыліся падчас галасаван-
ня (ды і напярэдадні) на прэзідэнцкіх 
выбарах, а “Народная Воля” рубам 
ставіць пытанне: вінаватыя павінны 
панесці адказнасць, і як мага хутчэй 
трэба правесці новыя, па-сапраўднаму 
дэмакратычныя выбары. З-за бязмеж-
нага насілля над мірнымі пратэстоўцамі 
сілавікоў загінуў ужо не адзін чалавек, 

а колькі пакалечана, змарнавана – пра 
такое ўлады нават гаварыць не хочуць, 
хоць “Народная Воля” нагадвае ім пра 
гэта ў кожным нумары.

У чым віна газеты, тыраж мінулага 
нумара якой падвергся рабаванню сярод 
белага дня? У тым, што яна адстойвае 
справядлівасць? Бароніць гонар чэсных 
людзей? Не, “Народная Воля” не бярэ 
на сябе ролю суддзі. Магчыма, ёсць 
пралікі і з боку рэдакцыі, яе аўтараў. 
У такім выпадку давайце гэта адкры-
та абмяркоўваць, знаходзіць паразу-
менне. Калі ў некага ёсць прэтэнзіі да 
таго ці іншага матэрыялу – калі ласка, 
старонкі “Народнай Волі” даступны для 
ўсіх. Аб гэтым я мноства разоў казаў 
з самых высокіх трыбун. Гадоў, можа, 
дзесяць таму нават напісаў спецыяльны 
ліст А.Лукашэнку: любую сваю пазіцыю 
вертыкальшчыкі могуць даносіць да 
шырокіх мас праз “Народную Волю”. 
Адказу не было.

Ужо пасля выбараў мяне запрасіў на 
гутарку новы міністр інфармацыі Ігар 
Луцкі. Намёк яго я, здаецца, зразумеў: 
газета хоць і з’яўляецца недзяржаўнай, 
але прытрымлівацца яна павінна 
палітыкі “Чырвонага дома”. А калі 
гэта палітыка не падзяляецца многімі 
грамадзянамі краіны? Што, заткнуць ім 
рот? Не, “Народная Воля” нікому і ніколі 
не затыкала рот і не збіраецца рабіць 
гэта цяпер. Не замоўчвала негатыўную 
інфармацыю дзеля прыслужніцтва 
каму-небудзь – не замоўчвае і цяпер. Ну 
як можна рабіць выгляд, што ў краіне 
не льецца кроў, не гінуць людзі?

Пакручасты лёс Беларусі. Пакручасты 
ён і ў “Народнай Волі”. Не па добрай волі 
давялося шмат гадоў друкаваць газету ў 
Вільнюсе, затым – у Смаленску і вось 
тры месяцы – пад Масквой. Але і побач 
з Белакаменнай, скажу вам, шаноўныя 
чытачы, мы не знайшлі прыстанішча. 
Ёсць інфармацыя, што дзве дыктату-
ры – беларуская і расійская – уступілі 
ў змову, каб не даць нам магчымасці 
тыражаваць папяровы варыянт 
“Народнай Волі”. На мінулым тыдні 
“Роспотребнадзор” як быццам часова 
спыніў дзейнасць друкарні АТ “Прайм 
Принт Москва”. А значыць, дамова з 
нашай рэдакцыяй анулявана.

Па згодзе беларускага і расійскага 
рэжымаў “Народная Воля” некалі так-
сама ў лёсавызначальны для нашай 
краіны час была выштурхнута са 
Смаленскай друкарні федэральнага 
падпарадкавання. Выжылі! Выжывем і 
цяпер! Перыядычнасць выхаду газеты 
застаецца ранейшай – аўторак і пятніца. 
Фармат, аб’ём і стыль вёрсткі не мяня-
юцца. Толькі пэўны перыяд “Народная 
Воля” будзе з’яўляцца не ў папяровым 
варыянце, а толькі ў электронным на 
нашым сайце nv-online.info.

Разумеем, гэта чарговыя нязручнасці 
для некаторай катэгорыі чытачоў, 
у першую чаргу тых, хто не валодае 
камп’ютарам. Што ж, даражэнькія, 
трэба перажыць гэтыя акаянныя дні. 
Над Беларуссю апусцілася цёмная ноч, 
але будзем аптымістамі: вось-вось 
надыдзе світанне.

Іосіф СЯРЭДЗІЧ,
заснавальнік, выдавец і 

галоўны рэдактар газеты 
“Народная Воля”.

Роман БОНДАРЕНКО:

«Я выхожу!»
Эти слова теперь произносит весь цивилизованный мир. «Я 

выхожу!» – сообщение, отправленное вечером 11 ноября 31-лет-
ним Романом Бондаренко сразу же после того, как он узнал, 
что во двор их дома приехали люди в масках и начали срезать 
БЧБ-ленты и закрашивать мурал на трансформаторной будке. 
Местные жители возмутились действиями незваных гостей.

Домой Роман не вернулся. Его, избитого, «небезразлич-
ные граждане» скрутили, закинули в машину и увезли в 

неизвестном направлении. В больницу парня доставили той 
же ночью с тяжелой травмой головы, в четверг 12 ноября он 
умер.

В минувшее воскресенье широкая общественность отдавала 
дань памяти патриоту. О том, в каком противостоянии с сило-
виками все это происходило, видно на снимках. В этот день, 
по информации правозащитников, в Беларуси были задержаны 
более 1000 человек.

Паважаныя нашы валанцёры!
Рэдакцыя бяскон-

ца ўдзячна Вам за дапамогу 
ў распаўсюджваннi газеты 
«Народная Воля» i за выра-
шэнне пытанняў, звязаных 
з фiнансавай падтрымкай! 
Зараз улады не даюць нам 
магчымасцi тыражаваць 
газету нават пад Масквой! 
Друкарня скасавала дагавор 
з-за пагроз i цiску. І яшчэ 
тры маскоўскiя друкарнi 
адмовілiся супрацоўнічаць 
з намі, апасаючыся згубiць 

бiзнес. Амаль увесь папярэднi 
тыраж быў скрадзены з 
рэдакцыi без усялякiх падстаў 
i дакументаў! Так беларуская 
ўлада абыходзiцца з газетай, 
якая мае лiцэнзiю i пасведчан-
не аб дзяржаўнай рэгiстрацыi. 
Пра якую свабоду слова мож-
на казаць?!

Звяртаемся да Вас, нашы 
дарагія валанцёры, а таксама 
да ўсiх нашых прыхiльнiкаў і 
неабыякавых людзей! Нам не 
абысцiся без вашай дапамогi! 

Спампоўвайце з нашага сай-
та кожны свежы нумар газе-
ты і распаўсюджвайце як мага 
шырэй матэрыялы выдання! 
Сёння слова ПРАЎДЫ павiнна 
гучаць у нашай краiне, як 
нiколi раней! Мы не здаёмся i 
будзем спадзявацца, што хутка 
вернемся да працы ў звычай-
ным режыме!

Трымаем сувязь! 

Рэдакцыя газеты 
«Народная Воля».
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БЫло…

Якіх людзей затрымалі! Як 76-гадовы маскоўскі выдавец Барыс Пастарнак вырваўся з пастарунка

ТЭРоР

Здаецца, хутка ў Беларусі 
нельга будзе нават нармальна 
развітацца з чалавекам. Вось 
пазаўчора быў выхадны 
дзень, многія людзі 
вырашылі аддаць даніну 
памяці Раману Бандарэнку, 
які загінуў ад рук бандытаў 
у двары свайго дома. І 
што атрымалася? Паводле 
звестак праваабаронцаў, 
тыя, хто хавае свой твар пад 
маскай, схапілі і даставілі ў 
пастарункі больш за тысячу 
актыўных грамадзян. Сярод 

зняволеных апынуліся і 
вядомыя ўрачы-анколагі 
Рэспубліканскага навукова-
практычнага цэнтра імя 
Аляксандрава – кандыдат 
медыцынскіх навук, 
намеснік дырэктара 
Павел Майсееў, кандыдат 
медыцынскіх навук, 
загадчык аперацыйнага 
блока Андрэй Палуянчык 
і кандыдат медыцынскіх 
навук, загадчык аддзялення 
пухлін галавы і шыі Яўген 
Кузьмін.

Яўген 
Кузьмін.

Павел 
Майсееў.

Андрэй Палуянчык.

Уладзімір НІСЦЮК,
выконваючы абавязкі старшыні 

асацыяцыі «Аднаўляльная энергеты-
ка»:

– Калі ў Беларусі будавалі першую 
АЭС, то адзін з галоўных аргументаў быў 
– энергетычная бяспека краіны.

Але ўжо зараз з адной гэтай стан-
цыяй мы прыйшлі да таго, што энер-
гетычная бяспека пераўтварылася ў 
энергетычную небяспеку. Калі лішак 
электраэнергіі запатрабаваў вялізных 
дадатковых сродкаў для таго, каб адапта-
ваць яе ў энергетычны комплекс краіны.

Таму замах яшчэ і на другую атамную 
станцыю – гэта, на мой погляд, вельмі 
непрадуманы і непралічаны крок. Ні з 
пункта гледжання энергетыкі, ні з пункта 
гледжання эканомікі. Можа быць, улады 
такім чынам хочуць атрымаць нейкія 
палітычныя дывідэнды, але эканоміка 
тут дакладна не выйграе.

Акрамя таго, для таго каб пачаць 
будаўніцтва другой АЭС, неабходна 
правесці грамадскія слуханні, і думаю, 
што ў сённяшніх умовах зрабіць гэта 
будзе надзвычай складана. Так як раней, 
ужо не будзе.

І яшчэ адзін момант. У краіны про-
ста няма грошай на будаўніцтва такой 
станцыі. Залезці яшчэ ў большыя даўгі і 
яшчэ ў большую залежнасць ад Расіі буд-
зе азначаць перспектыву таго, што Расія 
ў адзін цудоўны момант нам выставіць 
рахункі.

Таму не трэба нічога выдумляць. У 
Беларусі і без АЭС электраэнергіі было 
больш, чым патрабавала эканоміка. АЭС 
дае шмат пазітыўных рэчаў, але, акрамя 
гэтага, дадала і шмат праблем. Дык ці 
варта гэтыя праблемы яшчэ і падвой-
ваць?

Станіслаў ШУШКЕВІЧ,
экс-старшыня Вярхоўнага Савета 

Беларусі:
– Калі запрацуе пабудаваная 

Беларуская АЭС, то ў краіне на душу 
насельніцтва будзе выпрацоўвацца 
электраэнергіі больш, чым неабходна 
для дабрабыту людзей. Таму словы пра 
будаўніцтва другой АЭС у Беларусі – гэта 
проста беспадстаўныя заявы, якія нават 
не варта абмяркоўваць.

Тэнгіз ДУМБАДЗЭ, 
дэпутат Палаты прадстаўнікоў:

– Думаю, што наяўнасць у краіне 
атамнай электрастанцыі – гэта гарантыя 
энергетычнай і нацыянальная бяспекі. 
Наколькі мне вядома, таксама высо-
ка ацэньваецца ступень бяспекі самой 
Беларускай АЭС. Трэба разумець, што 
атамная электрастанцыя дазволіць без 
аніякай знешняй дапамогі праводзіць 
сваю энергетычную палітыку. Спадзяюся, 
што найперш ад гэтага выйграюць про-
стыя людзі.

Што датычыцца магчымага 
будаўніцтва другой АЭС, то апошняе 
слова тут павінны сказаць спецыялісты. 
Але, на мой погляд, прагнозы рабіць 
сёння рана. Ва ўсім свеце адбываюцца 
вельмі непрадказальныя падзеі.

Яраслаў РАМАНЧУК,
 эканаміст:

– Яшчэ ніхто дакладна не ведае, ці 
патрэбна краіне і першая АЭС. Гледзячы з 
якога боку да гэтага пытання падыходзіць. 
Калі размова ідзе пра тых, хто асвойвае 
крэдытныя рэсурсы Расійскай Федэрацыі 
(а гэта – магутнае атамнае лобі ў Расіі 
і іх партнёры ў Беларусі), то, безумоўна, 
патрэбна і першая АЭС, і другая.

Калі разглядаць гэтыя праекты з пун-
кту гледжання камерцыйнага сэнсу, то 
нават першая АЭС не патрэбна. Нават 
паводле ацэнкі афіцыйных улад, кошт 
электраэнергіі пасля таго, як атамная 
электрастанцыя запрацуе, будзе вышэй-
шы, чым да гэтага. І дадайце сюды 
выдаткі на кансервацыю магутнасцяў, 
страты краіны ад таго, што мы пера-
станем купляць танную імпартную 
электраэнергію.

Таму на прыкладзе будаўніцтва 
АЭС мы бачым, як можна за кошт 
наменклатурна-сілавых кланаў і 
пэўных лабістаў нанесці моцны ўдар па 
канкурэнтаздольнасці нацыянальнай 
эканомікі.

Ігар БАРЫСАЎ,
старшыня Беларускай сацыял-дэма-

кратычнай партыі (Грамада):
– Мы пакуль не ведаем, як 

Астравецкая АЭС будзе працаваць, 

таму разважаць пра будаўніцтва другой 
атамнай станцыі, мяркую, пакуль наогул 
няма сэнсу. Калі яна і будзе будавацца, 
то, відаць, ужо пры іншым кіраўніцтве 
краіны.

Таму няхай спачатку разбяруц-
ца з Астравецкай АЭС. Якія даўгі 
засталіся? Ці будзе прыбытак? Наколькі 
яна ўпісваецца ў нашу энергасістэму? 
Грамадства ж не ведае поўнай карціны.

Што датычыцца нашай партыі, то 
мы заўсёды выступалі супраць атам-
най энергетыкі. І асабліва супраць тых 
тэхналогій, якія былі выкарыстаны пад-
час будаўнітцва гэтай АЭС.

Павел КАЗЛОЎСКІ, 
экс-міністр абароны Беларусі:

– Мы ж бачым, што сёння некато-
рыя еўрапейскія краіны адмаўляюцца ад 
будаўніцтва атамных АЭС, закрываюць 
дзеючыя станцыі. Найперш гэта робіцца 
ў мэтах бяспекі людзей. Беларусы аднос-
на не так даўно перажылі страшную 
Чарнобыльскую катастрофу, таму так-
сама павінны памятаць, што атам можа 
быць не толькі мірным, а і прынесці 
людзям вялізнае гора.

Можа быць, пабудаваная АЭС і будзе 
прыносіць пэўную эканамічную выга-
ду, але пра будаўніцтва другой станцыі 
сёння нават не варта казаць. Не тая 
сітуацыя.

Георгій ЛЕПІН,
прафесар, удзельнік работ 

па ліквідацыі наступстваў аварыі 
на Чарнобыльскай АЭС:

– Шчыра кажучы, нам і першая 
атамная станцыя не патрэбна, хаця яе 
ўжо пабудавалі, а таму ад яе нікуды не 
падзенешся.

Але навошта нам лішак 
электраэнергіі? Куды яго падзець? І, 
па-другое, АЭС можа прынесці краіне 
вельмі шмат непрыемнасцяў (трагедыя на 
Чарнобыльскай АЭС таму пацвярджэн-
не), а таму, адправедна, за ёй давядзецца 
вельмі пільна дбаць у абслугоўванні.

А мы што бачым? Не паспелі запусціць 
Астравецкую АЭС, як праз некалькі дзён 
яна спыніла працу, бо нешта там згарэла. З 
такімі рэчамі не жартуюць.

Апытанне праводзіў Алесь СІВЫ.

Что это, если 
не начало 

гражданской 
войны?

Некоторые коллеги-журналисты активно используют название карти-
ны Сальвадора Дали «Предчувствие гражданской войны» для характери-
стики сложившейся в Беларуси ситуации.

Простите, а что тут чувствовать? Гражданская война уже идет. И ее ход 
констатировал не кто-нибудь, а пресс-секретарь МВД Ольга Чемоданова. 
Цитирую: «Некоторые граждане с целью доведения до окружающих своего 
личного мнения по поводу своей политической позиции вывешивают, рису-
ют, наклеивают негосударственную символику на фасадах зданий, городских 
конструкциях, личных автомобилях и т.п. Другие неравнодушные граждане 
пытаются восстановить порядок и не допускать нарушений правил благо-
устройства. С последствиями подобных конфликтов, иногда весьма плачев-
ными, разбирается МВД».

Это – по поводу гибели Романа Бондаренко. Не знаю, поняла ли сама 
госпожа полковник, что именно она сказала, но выглядит это так: одни 
граждане вывешивают ленточки, а другие – похищают людей, которых 
потом находят настолько избитыми, что они умирают прямо в больни-
це, не приходя в сознание. Называть похитителей людей – и, возможно, 
убийц – «неравнодушными гражданами» может в наших условиях разве 
что лауреат премии Президента Республики Беларусь «За духовное воз-
рождение» и специальной премии Минского облисполкома «Человек года 
Минщины», каковым Ольга Николаевна является.

Лицо, присудившее в свое время Ольге Чемодановой премию «За 
духовное возрождение», так описало ситуацию, в которой – и это уже 
очевидно – был похищен Роман Бондаренко: «Мы в последнее время созда-
ли дружины, их, по-моему, около 500 в Минске только, и они тоже ходили 
и срезали эти флаги. В одном из дворов, как мне доложили, они пришли 
срезать флаги. А те, кто там живет и эти ленточки вывешивал (на 
заборах, спортивных площадках), выскочили из домов, и потасовки были». 
То есть выскочили защищать ленточки, и одного из выскочивших забили 
до смерти. Среди забивавших до смерти пострадавших нет, а дружин 
таких – одна из которых, как можно понять, и похитила, а потом заби-
ла Бондаренко, – государство (!!!) создало около 500. Или создало их не 
государство, а профсоюзы вкупе с «Белой Русью»? Когда-нибудь узнаем.

Итак, «неравнодушные», по словам госпожи Чемодановой, граждане 
убили другого – неравнодушного, раз вышел на крик женщины, – граж-
данина. Что это, если не начало гражданской войны?

Судя по теплым словам госпожи Чемодановой, похищение и убийство – 
это одна из форм восстановления порядка, нарушенного вывешиванием во 
дворе ленточек, а по словам господина Лукашенко, совершили это «дружин-
ники», поощряемые государством. Откуда взялись эти дружинники?

Возможно, один из кадровых резервов обозначил полковник Николай 
Карпенков, похвалив представителей криминального мира: «Бандиты 
же понимают, что милиция добивается соблюдения закона и порядка. 
И относятся к этому, в принципе, с уважением. Происходящее сейчас на 
улицах они не поддерживают, как и малолеток с флагами коллаборацио-
нистов, недовольных коммерсантов, для которых государством созданы 
все условия, «толерантных» хипстеров, ходящих на митинги рядом с 
розовыми и голубыми флагами». Если кто-то не помнит: чтобы повысить 
уровень своей поддержки в советском обществе в 1953 году Лаврентий 
Берия распорядился выпустить из тюрем не «политических», а именно 
столь близких полковнику Карпенкову уголовников.

И никто при этом не отрицает права набранных таким образом «дру-
жинников» совершить то, что они совершили с Романом Бондаренко. Ни 
один человек. Включая человека, считающего себя командующим всеми 
силовыми структурами и спецслужбами Беларуси. Мол, «неравнодушные 
граждане» вышли наводить порядок – так пусть его наведут. Не все же 
милицию ненавидеть.

Да, плохо, когда народ ненавидит свою милицию. Но еще хуже, когда наси-
лие, вплоть до убийства, применяют лица, не имеющие никакой официальной 
формы, никаких документов, которые уполномочили бы их это насилие при-
менять. Можно говорить, что де-факто мы имеем дело с бандитским формиро-
ванием, причем незаконным. А, согласно нашему законодательству, граждане 
имеют полное право защищать свою жизнь и собственность. Или – нет?

И если граждане не имеют права защитить человека, похищаемого 
неизвестными, то это – бандитский беспредел, покрываемый господами 
Чемодановой, Карпенковым и Лукашенко. А если имеют, то это – граж-
данская война.

Интересно, что выбирает в данном случае вышеупомянутая тройка? И 
что выбирает вся система правоохранительных органов?

В каком страшном сне хотели бы услышать те милиционеры, которые 
погибли от рук бандитов, похвалу в адрес своих убийц от высокопостав-
ленного милицейского чиновника?

В какой фильме ужасов очаровательная дама в полковничьих погонах 
назвала бы убийц неравнодушными гражданами?

О третьем источнике цитаты я промолчу. В свое время из патриотов-
мясников, как мы помним, формировался «Союз Михаила Архангела» и 
пресловутая «Черная сотня», зверски расправлявшиеся как раз с «поли-
тическими». Закончилось все очень плохо – причем для всех. Тогда, после 
1917 года, уже не разбирались, кто интеллектуал, а кто и впрямь за топор 
и булыжник хватался. И городовых действительно вешали – причем не 
бронзовых, поставленных возле нашего МВД на казенные деньги. Живых.

Прощение государством убийства Романа Бондаренко развязывает руки 
всем. До сих пор силовиков никто не трогал. Во всяком случае никто из 
милиции не мог «похвастаться» такими последствиями побоев, которые 
демонстрировали участники акций протеста. Похищение из двора соб-
ственного дома неизвестными людьми в штатском и последующая гибель 
гражданина – начало реальной гражданской войны. Если этого не понимают 
Лукашенко, Карпенков и Чемоданова, то кто-то же в силовых структурах 
это понимает? Если они не думают о себе, пусть подумают о собственных 
сыновьях, которых это может коснуться. Всех коснуться. И никакая власть 
никакого Лукашенко не стоит реального мира и спокойствия в стране.

Подумайте об этом, люди в форме и без нее.

Мужчина в сером костюме, который напал на Романа Бондаренко 
на «Площади перемен», очень похож на известного спортсмена

                      ТоЧКА зРЕНИя                      ТоЧКА зРЕНИя

Александр ФЕДУТА

ВЕРСИя

Среди компании «небезраз-
личных граждан», которые при-
ехали срезать ленточки во «двор 
перемен» на улице Червякова в 
Минске, в тот вечер заметили 
несколько человек, очень похо-
жих на членов команды «сре-
зателей ленточек», которая 18 
октября была в столичном ЖК 
«Мегаполис». Тогда, кстати, среди 
«гостей» «Мегаполиса» очевид-
цы приметили мужчину, очень 
похожего на нынешнего гла-
ву Федерации хоккея Беларуси 
Дмитрия Баскова. И жители «дво-
ра перемен» рассказали, что сре-
ди «гостей» 11 ноября они также 
видели мужчину, очень похожего 
на того, что на этом снимке из 
«Мегаполиса» находится слева.

Рядом с ним и тогда, и 11 
ноября был «неравнодушный 
гражданин» в сером костюме 

и стеганой жилетке. И спор-
тсмен, на которого он очень 
похож, плотно контактирует с 

Басковым в спортивной и не 
только жизни.

Именно этот мужчина в сером 
костюме, судя по видео из «дво-
ра перемен», принимал активное 
участие в нападении на Романа 
Бондаренко.

Вот, например, на видео слыш-
но: «На землю, бл***!!!» – и автор 
видео поворачивается на крик. У 
турника лежит парень весь в чер-
ном (капюшон такого же цвета), 
над ним стоит мужчина в сером 
костюме и стеганой безрукавке.

Этот человек в сером спор-
тивном костюме и безрукавке 
очень похож на чемпиона мира 
по тайскому боксу и кикбоксингу 
Дмитрия Шакуту. Люди, знако-
мые с ним по миру единоборств, 

говорят, что голос на видео, глаза 
над маской и та часть лица, кото-
рую она не скрывает, очень похо-
жи на голос и лицо Шакуты.

                       ***
Дмитрий Шакута родился в 

Минске в 1980 году. Боец высту-
пал на любительском и профес-
сиональном уровнях в двух сти-
лях – тайский бокс и кикбоксинг. 
Дмитрий становился чемпионом 
мира в разных версиях и весовых 
категориях – IKF, WAKO, WAKO-
Pro, ISS-Brute Force, WKN, WPKL, 
W5, IAMTF и IFMA.

Профессиональную карьеру 
Шакута завершил в 2013 году, 
имея в кикбоксинге соотношение 
выигранных и проигранных боев 
78:13.

Валерый КАРБАЛЕВІЧ, 
палітолаг

Трэба мяняць 
усю сістэму

Лукашэнка на ўчарашняй нарадзе заклікаў 
парламент і ўрад браць на сябе паўнамоцтвы 
і вырашаць тыя дзяржаўныя праблемы, якія 
цяпер вымушаны вырашаць ён сам.

Але, каб пераразмеркаваць паўнамоцтвы 
паміж іншымі дзяржаўнымі органамі, такія 
органы павінны існаваць у рэале, а не толькі 
намінальна. Павінен існаваць парламент, 
выбраны народам, а не прызначаны. Гэта хто, 
Маша Васілевіч будзе вырашаць дзяржаўныя 
праблемы?

Павінен быць не тэхнічны урад, як сёння, 
а ўрад, які абапіраецца на парламенцкую 
большасць. Гледзячы на тых урадоўцаў, якія 
тупа запісваюць кожнае слова Лукашэнкі, 
цяжка ўявіць іх дзяржаўнымі дзеячамі.

Пвінен быць незалежны суд.
Нічога гэтага ў краіне няма. 26 гадоў у 

Беларусі рэальна дзейнічаў толькі інстытут 
прэзідэнта. Усе астатнія органы існавалі 
толькі намінальна, у якасці простых 
рэтранслятараў. Гэта палітычная пустыня. І 
цяпер на гэтай пустыні Лукашэнка хоча, каб 
нешта пачало расці.

Трэба мяняць усю сістэму.

БлІЦ

АД РЭДАКЦЫІ

рый КАСАБУ КІ,
генеральны вікарый 
Мінска Магіл ўскай 

архідыяцэзіі, епіскап:
– Дарагія мае сябры! Мы ўсе добра 

ведаем і бачым, што адбываецца ў 
нашай каханай Беларусі. Насілле, 
гвалт, катаванні, зневажанне чалаве-
чай годнасці, агрэсія з боку дзяржаўных 
сілавых структур у адносінах да мірных 
грамадзян нашай краіны.

Сённяшнія паводзіны сілавікоў 
паказваюць павелічэнне страху і боязі 
дзяржаўнай улады ў дачыненні да бела-
рускага народа. Разбурэнне народнага 
мемарыяла, які паўстаў на месцы бру-
тальнага захопу Рамана Бандарэнкі, 
быў чарговай спробай знішчыць усё 
тое высакароднае, чыстае, светлае, 
што ёсць у нашых людзей. Арышт 
шматлікіх мірных грамадзян павінен 
запалохаць іншых людзей. Аднак усе 
гэтыя рэпрэсіі толькі ўмацоўваюць нас.

З’явілася інфармацыя, што ў Беларусі можа быць пабу-
давана яшчэ адна атамная станцыя. Пры гэтым ужо з 
даследчым ядзерным рэактарам. Быццам бы расійскі бок 
уключыўся ў перамовы з нашымі ўладамі наконт дэталёвай 
прапрацоўкі кантракта.

У свой час на старонках “Народнай Волі” было надрука-
вана нямала артыкулаў, аўтары якіх – вядомыя навукоўцы, 
спецыялісты ў галіне медыцыны, аховы навакольнага асяроддзя 
– выступалі супраць будаўніцтва атамнай станцыі ў Астраўцы, 
патрабавалі правядзення агульнанацыянальнага рэферэндуму. На 

жаль, улады на чале з А.Лукашэнкам праігнаравалі прапановы 
грамадскасці і без усенароднага абмеркавання прынялі рашэнне аб 
узвядзенні атамнай станцыі ў Гродзенскай вобласці.

Ці не пара ўжо сёння біць у званы так, каб перапонкі 
лопаліся ў вушах тых, каму, бачыце, мала адной атамнай 
станцыі – давай, маўляў, пабудуем яшчэ адну? Беларусь яшчэ 
не здолела адысці ад Чарнобыля, а тут можа навіснуць над 
краінай яшчэ адзін Чарнобыль…

Вольга ХАЛАДОВІЧ,
прыхільніца прыродных крыніц энергіі.

Нельга не звярнуць увагу на ліст спадарыні Халадовіч. У многіх краінах, напрыклад, у Швецыі, 
згортваюць ядзерную энергетыку. І там вырашэнне актуальных праблем абмяркоўваецца ўсім грамадствам, 

і менавіта яго воля з’яўляецца абавязковай для ўлад.
Зыходзячы з такой канцэпцыі, “Народная Воля” і прапанавала шэрагу вядомых асоб адказаць 

на такое пытанне:

Ці патрэбна Беларусі 
другая атамная станцыя?

БлІЦ КАМЕНТАРЫЙ

лоВо ЦЕРКВИ

СКАзАНА!

Пазаўчора сярод шматлікіх затрыма-
ных быў і 76-гадовы Барыс Пастарнак, 
вядомы выдавец. Яго выдавецтва «Время» 
публікуе кнігі Святланы Алексіевіч, 
Віктара Марціновіча і іншых вядомых 
пісьменнікаў. Вось што ён расказаў:

– Усё адбылося каля 14-й гадзіны, калі 
пачаўся хапун ля метро «Пушкінская».

Я выйшаў з падземнага перахода і 
падышоў да мемарыяла Тарайкоўскага. І тут 
з боку кінатэатра «Аўрора» спусціліся чор-
на-зялёныя чалавечкі і пачалі хапаць проста 
выпадковых людзей, тых, хто стаяў ля мема-
рыяла. Гэтых затрыманых спрабавалі адбіваць 
астатнія, у асноўным, пажылыя жанчыны.

А ля дарогі стаялі два мікрааўтобусы 

сілавікоў.
Гэтыя мікрааўтобусы, напэўна, вельмі 

крохкія, бо хтосьці пнуў той мікрааўтобус 
і з яго адразу ж высыпаліся сілавікі ў чор-
ным і пачалі таксама затрымліваць усіх, 
хто трапіць пад руку.

На мяне, напэўна, звярнулі ўвагу, бо я 
стаяў са смартфонам, – у выніку, адзін сілавік 
штурхнуў мяне ў спіну. Я ледзь не ўпаў, мяне 
падхапілі «чорныя» і закінулі ў мікрааўтобус. 
Пасля на мяне кінулі яшчэ трох чалавек. Мне 
пашанцавала, што я аказаўся ўнізе, бо тых, 
хто ляжаў зверху, білі дубінкамі.

Пасля пэўны час мы недзе ездзілі, і 
ў выніку нас даставілі ў Фрунзенскае 
РУУС. Мне адразу там сказалі: «На вас 

крымінальны артыкул за пашкоджанне 
міліцэйскай маёмасці! Вас затрымаюць на 
трое сутак!» Следчы, ці хто там, пачаў скла-
даць пратакол, я напісаў, што з пратако-
лам не згодны. Кажу: у вас жа там здымаў 
нейкі чалавек усё на камеру, дык вазьміце 
праглядзіце запіс, і ўсё стане бачна. Бо я ж 
не ў тым узросце і тэмпераменце, кажу, каб 
біць міліцэйскія аўтобусы.

Тут зайшоў дзяжурны адвакат і 
паведаміў, што адзін з амапаўцаў штосьці 
там засумняваўся і адмовіўся ад паказанняў. 
Следчы выйшаў, пасля вярнуўся, сказаў 
мне: «Вы свабодны!» І парваў пратакол.

Пашанцавала.
(NN)

Сергей ЛЕПИН, 
пресс секретарь Белорусской 

православной церкви:
– Не пойму, зачем это глумление над пор-

третами убиенного, над цветами в его память, 
зачем это сатанинское попрание лампад и 
иконок, борьба с импровизированным мемо-
риалом во дворе его дома, вдоль дорог? В чем 
смысл? Не согласовано, да? А вот такое пове-
дение и отношение – оно согласовано? С кем?
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Александр ФЕДУТА

SOS!

Почему я 
не эмигрирую

Знакомый рассказал. Дочь его приятеля, отсидевшую 
на сутках студентку, семья решила направить на недельку 
в один из санаториев (белорусских, разумеется) – под-
лечиться и отдохнуть. Но путевку – в это время года, 
при нынешнем состоянии кошельков наших сограждан 
– купить не смогли. Им сказали, что все занято бойцами 
ОМОНа.

Не знаю, правда это или нет. Но если омоновцы и 
впрямь там релаксируют, то вовсе не потому, что им 
нанесли какие-либо травмы. Скорее, просто не выдер-
живают нервы. И наша «революция по графику» превра-
щается для них в отдых по графику: раз нужно все силы 
выложить, чтобы расчистить улицы и площади Минска в 
субботу и воскресенье, то в остальные дни можно прой-
ти необходимые процедуры восстановления психики и 
мускулатуры. Тем более что денег у них хватает: в интер-
нете уже появлялась информация о том, сколько алимен-
тов получили некоторые жены омоновцев за сентябрь. До 
4 тысяч рублей. Я рад за детей, которым отцы-алимент-
щики могут помогать столь щедро.

Но вот вопрос о том, где смогут прийти в себя сту-
денты, против которых был употреблен слезоточивый 
газ, люди, принявшие на себя удар резиновой пули или 
разорвавшейся под ногами светошумовой гранаты, оста-
ется для меня открытым. Крупнейшими владельцами 
здравниц на территории Беларуси являются Управление 
делами президента (управляющий – Виктор Шейман) и 
Федерация профсоюзов Беларуси (председатель – руково-
дитель инициативной группы по выдвижению Александра 
Лукашенко Михаил Орда). Будем считать, что эти струк-
туры с радостью продали бы путевки любому гражданину 
Республики Беларусь. Но при приезде в санаторий (а это 
именно лечебно-оздоровительное учреждение, а не част-
ная вилла на берегу Адриатики или отель в Анталии), как 
правило, нужно заполнять листок, где указывается, чем 
страдает и от чего намерено лечиться то или иное лицо. И 
вот что прикажете писать? И как должен вести себя глав-
ный врач того или иного ведомственного учреждения?

Раскол страны, случившийся у нас в 1995 году, сегодня 
превратился в кровоточащую рану. Она и до этого-то не 
лучшим образом обрабатывалась: тем, кто стоял у вла-
сти, было абсолютно безразлично, что о них думают. Их 
устраивало все. И прежде всего – беспрекословное под-
чинение тех, кто занимает нижние ступеньки на иерархи-
ческой лестнице власти.

Что сейчас? Постепенное омертвение государствен-
ной плоти? Это вполне возможно: живые клетки госу-
дарственного организма, каковым является народ, уже 
пытаются пробиться. Кто-то уезжает сам, кого-то депор-
тируют силой. А те, кто остается, либо будут вынуждены 
подчиниться жесткому давлению и деформироваться под 
этим давлением, либо – отмереть. И никакой санаторий 
не поможет. Другого выхода из ситуации нет.

Вот почему я обращаюсь к тем, кто принимает для 
себя решение уехать. Не делайте этого. Нельзя отдавать 
им нашу страну. Она умрет без нас, как мы умрем без нее.

Так получилось, что 2 июля 2020 года я уехал работать 
по четырехмесячному контракту в Украину. И все, что 
началось у нас 9 августа, вплоть до окончания действия 
контракта, я видел в мониторе компьютера.

Это очень тяжело – все видеть, многое понимать и 
быть не в состоянии что-либо изменить. Но всем, кто 
меня спрашивал, не боюсь ли я вернуться домой, я отве-
чал:

– Не боюсь. Почему я должен отдавать этой банде 
свою страну?

Но прошли четыре месяца, и 27 октября я прилетел 
домой. Купив уже мне билет, мой менеджер спрашивал:

– Может, останешься? Просто так – на всякий слу-
чай? У вас там уже епископа (Тадеуша Кондрусевича) не 
впустили. Лучше, чтобы жена к тебе приехала. Попросите 
политического убежища…

Не попросил и не попрошу. Можно на время уехать на 
работу, если тебе не дают работать дома. Но бросать свой 
дом – нельзя.

Всеми силами люди, одетые в черное и серое, как 
омертвевшие клетки, пытаются захватить нас, еще живых, 
лишить нас кислорода, помешать нам жить. Они понима-
ют, что наш мирный протест не может остановить их, – и 
они счастливы поэтому. И будут счастливы до тех пор, 
пока с ужасом не увидят: убивая нас, они убивают весь 
организм. И самих себя в том числе.

И тогда побегут они. Потому что их агрессия против 
них же и обернется. Никакой санаторий тут не поможет. 
Таков закон жизни.

Оставим себе пространство свободы. Пусть минская 
Площадь Перемен будет вновь и вновь «зачищаться» – 
цветы и лампады в память Романа Бондаренко, первой 
жертвы теперь уже официально развязанной граждан-
ской войны в Беларуси, будут появляться вновь и вновь, 
я в этом уверен. Помните, в «Белых одеждах» Дудинцева 
аспирантка, предавшая своего учителя, многие годы после 
его гибели ходит в читальный зал, чтобы вырезать стра-
ничку газеты, где запечатлено ее предательство. А копия 
страницы возвращается на свое место.

Свобода – наше место. Мы не должны его сдавать.
Некоторые журналисты пишут: власть думает, что 

протесты – это паста, которую можно запихнуть назад в 
тюбик. Неправда. Это не паста. Это вулканическая лава. 
Она может на время остыть, но смыть ее, подобно пасте 
из тюбика, нельзя. Извержение вулкана меняет ландшафт.

Мы должны быть благодарны тем, кто защищал все 
это время нашу и свою свободу, наше общее право выбо-
ра. Они изменили политический ландшафт. И люди в чер-
ном и сером, сколько бы они ни думали, что вернули себе 
контроль над всем организмом, будут выходить на улицу 
и оглядываться.

И так будет всегда.

Более тысячи зараженных – каждый день

Дмитрий ЖИТЬКО: 

«Таким униженным я себя 
  еще никогда не чувствовал...»

Неутешительная статистика… Накануне 
воскресенья за сутки коронавирус подхвати-
ли в нашей стране 1315 человек. Не обрадова-
ли и последующие дни. Конечно, хотелось бы 
скорее избавиться от этой вирусной напасти. 
А для этого каждому из нас следует лучше 
оберегаться. Давайте не стесняться носить 
маски в общественных местах, дистанциро-
ваться друг от дргуа на работе, в транспорте, 
при проведении массовых мероприятий. Да 
и вообще не забывать, что на улице поздняя 
осень, когда эпидемиологическая обстановка 
ухудшается по ряду природных причин. Важно 
не допустить снижение иммунитета, не подвер-
гнуться сопутствующим заболеваниям.

Игорь КАРПОВ, заведующий 
кафедрой инфекционных 
болезней Белорусского 

государственного 
медуниверситета:

– Пожилые люди болеют сложнее, с 
большим количеством осложнений. Часто 
играют роль те заболевания, которые уже 
нажиты к определенному возрасту, которые 
составляют проблему здоровью и без ковида. 
Наслоение этих болезней на вирус создает не 
просто проблемы, а иногда проблемы нераз-
решимые.

Вот четыре важных мероприятия, кото-
рые следует учитывать и выполнять.

Первое – это вопросы, связанные с дис-
танцированием. Важно держать дистанцию в 
полтора метра. Второе – это проветривание 
помещений, для того чтобы избавиться от 
дисперсных частиц в воздухе. Это реально 
снижает возможность заболевания. Третье 
– не надо забывать про гигиену рук. Ковид 
– заболевание молодое в человеческой попу-
ляции. Эти вирусы помнят еще о своей био-
логической природе, то есть циркуляции 
среди других видов. Соответственно, самые 
различные выделения, загрязнение плоских 
поверхностей играет в передаче вируса боль-
шую роль.

Еще один важный момент – ношение 
масок. Более половины людей заболевает от 
бессимптомных лиц, которые передали им 
эту инфекцию. Соответственно, если такой 
человек носит маску, то меньше вероятность 
такой передачи. На это махать рукой сейчас 
просто недопустимо.

У вас одышка?
Врачи часто спрашивают у паци-

ентов: «У вас есть одышка?» Да, если 
человек ею страдает, то при коронави-
русном заболевании этот фактор имеет 
существенное значение.

Извес тный инфекционис т 
Владимир Чуланов дает такой совет. 
Чтобы определить частоту дыхания, 
нужно засечь по часам, сколько вдо-
хов и выдохов вы делаете за минуту 
(порог – 22). Если вдохов-выдохов 
меньше 22, нет поводов для тревоги, 
ваши легкие целы.

 

Выход на плато – 
декабрь-январь

акой прогноз по коронав русу 
в еларус   кто получ т первую 

вакц ну
Ситуация с коронавирусом в Беларуси 

серьезнее, чем при первой волне. Пока 
наблюдается ежедневный прирост числа 
заболевших, но эксперты надеются, что он 
прекратится к Новому году, а возможно, 
по некоторым регионам и раньше, заявил 
в интервью «Беларусь 1» главный санитар-
ный врач Александр Тарасенко.

В частности, в Минской области уже есть 
регионы, где роста числа заболевших нет, 
отметил Тарасенко.

– Надеемся, в целом по республике в дека-
бре или даже январе выйдем на плато, – ска-
зал он, добавив, что эпидсезон по заболева-
емости гриппом у нас ожидается в январе-
феврале. Так что серьезное снижение заболе-
ваемости ожидается только к весне.

– И даже ближе к лету, – уточнил он. – 
Ситуация серьезная, но контролируемая.

Главный санитарный врач также проком-
ментировал решение о введении во многих 
регионах страны и в Минске обязательного 
масочного режима. Он пояснил, что пока 
ответственности за нарушение режима не 
предусмотрено.

– Идет активное информирование жите-
лей, чтобы у них включался инстинкт само-
сохранения, – рассказал Тарасенко, уточнив, 
что пока пойдут по пути давления на само-
сознание людей.

Главный санитарный врач также расска-
зал о ходе исследований российской вакци-
ны от COVID-19 «Спутник V».

– Исследования по вакцине еще идут, 
когда будут завершены испытания, тог-
да можно будет с уверенностью сказать, 
успешны ли они. Пока никаких проблем 
среди тех, кому она введена, не отмечалось, 
они себя чувствуют нормально, – уточнил 
Тарасенко.

В Беларуси рассчитывают, что в 2021 году 
вакцину получат в первую очередь медработ-
ники, педагоги и силовики. Рассчитывают на 
не менее чем 1,8–2 миллиона доз.

…что убивает 
до миллиона вирусных 

частиц 
за 30 секунд?

Если не знаете, то приводим вам 
высказывание главы Роспотребнадзора 
Анны Попоновой:

– Этиловый и изопропиловый спир-
ты даже в концентрации 30 процентов 
способны уничтожить до миллиона 
вирусных частиц за 30 секунд.

Об этом высокопоставленная 
чиновница заявила на совещании по 
обсуждению вопросов санитарно-эпи-
демиологической обстановки в России, 
а также профилактики и лечения 
респираторно-вирусных инфекций.

СлоВо СПЕЦИАлИСТУ

СИМПТоМЫ

зНАЕТЕ лИ ВЫ...

ПРоГНоз

Гродненцу Дмитрию Житько 
26 лет. Он работал монтажником и 
строил новую ветку метро в Минске, 
но не смог увидеть ее торжественно-
го открытия с участием Александра 
Лукашенко 6 ноября, так как уехал 
из Беларуси и попросил убежища в 
Латвии. .
«Бойцы в масках кричали, что 
все, кто выходит на улицу, – 

проплаченные»
Дмитрия с другом задержали 

вечером 10 августа в Минске. Они 
возвращались домой из торгового 
центра. Дома Дмитрия ждали жена 
и грудной ребенок. Центр города 
был перекрыт ОМОНом. Дмитрий 
подошел к силовикам спросить, как 
безопасно попасть домой. Через два 
блокпоста (около 300 метров) его с 
другом пропустили, но на третьем 
задержали.

«Все было перекрыто, автобусы 
не ходили. Мы просили у милиции 
помощи. У нас был чек, доказываю-
щий, что мы были в магазине. Нас 
сначала пропустили. На третьем 
блокпосте к нам подошли силовики 
и предложили пройти в автозак 
для проверки личности, а оттуда 
перевели в микроавтобус с тониро-
ванными стеклами. Там нас поло-
жили на пол и стали бить. Бойцы в 
масках кричали, что все, кто выхо-
дит на улицу, – проплаченные».
«Таким униженным я себя еще 

никогда не чувствовал»
После этого Дмитрия с другом 

доставили на Окрестина.
«Провели нас через «коридор», 

где сотрудники били дубинками. 
После всех задержанных выстави-
ли около стены и стали избивать. 
Как я понял, мест в камерах не 
было. Нас с другими задержанными, 
около 75 человек, держали в про-
гулочном дворике под открытым 
небом. За 2,5 суток на всех нам 
дали одну буханку хлеба и четыре 
литра воды».

13 августа у Дмитрия был суд. 
Его осудили по 23.34 КоАП (Участие 
в несанкционированном массовом 
мероприятии). Многим задержан-
ным в тот день давали по 15 суток 
ареста. Дмитрию дали 14.

«Я никогда не видел такого звер-
ства. В один момент я заплакал. 
Боялся, что больше не увижу семью. 

Пока были во дворике, в туалет 
нас не выводили. Только в послед-
нюю ночь раскидали по камерам – 
погреться. Таким униженным я себя 
еще никогда не чувствовал».

После суда Дмитрия перевели в 
слуцкий ЛТП. Там он пробыл сутки. 
14 августа его, как и других задер-
жанных, отпустили.

«В Слуцке было нормально, кор-
мили и никаких издевательств. По 
освобождении я подписал бумагу о 
том, что больше не буду участво-
вать в массовых мероприятиях – 
хоть я и не участвовал. На выхо-
де из ЛТП встретили волонтеры, 
записали мои данные и историю, а 
потом довезли до Минска».

Два месяца на больничном и 
уголовное дело

После освобождения Дмитрий 
обратился к медикам. У него диа-
гностировали гематомы и крово-
подтеки, ЧМТ, травмы спины, 
коленного и локтевого суставов, 
кисти, ушиб паховой области и 
бронхит (он считает, из-за долгого 
нахождения на бетонном полу).

На больничном, говорит 
Дмитрий, он был два месяца. Пока 
лечился, ему стали звонить следо-
ватели. Дмитрий говорит, что его 
хотели сделать фигурантом уголов-
ного дела о массовых беспорядках 
в Минске.

«Сначала давили на друга, что-
бы он дал показания против меня. 
Потом и на меня стали давить. 
Называется, в магазин сходили… 
Раньше политику я вообще старал-
ся стороной обходить и не высту-
пал против Лукашенко».

Лагерь для беженцев
В сентябре Дмитрий начал 

писать на электронные адре-
са посольств стран Европейского 
Союза, чтобы ему помогли с визой 
для выезда всей семьей из Беларуси. 
Откликнулась Латвия.

«В посольстве я рассказал свою 
историю, предоставил все меди-
цинские справки и протоколы. Нам 
помогли с визами. И в конце октя-
бря мы выехали из Беларуси. На гра-
нице у латвийских пограничников 
попросили политического убежища. 
Все отнеслись к нам с пониманием 
и доставили в лагерь для бежен-
цев. Там уже было более десятка 

пострадавших белорусов из разных 
городов».

Дмитрий говорит, что условия 
в лагере для беженцев нормальные. 
С питанием помогают волонтеры, 
а также государственные службы.

«Лагерь – это что-то похожее на 
общежитие в Минске. В этом месте 
нам придется быть около шести 
месяцев, пока не рассмотрят наше 
дело. Мы не голодаем. Главное, что не 
на улице. Хотелось бы быстрее вый-
ти на работу, но беженцы на началь-
ном этапе не могут это делать.

Также надеюсь, что в ближай-
шее время мы вернемся домой. У 
меня в жизни было всякое, но я не 
был участником протеста и ничего 
противозаконного не делал в тот 
день. Думаю, в такой ситуации 
оказались многие белорусы».

Напомним, на днях Александр 
Лукашенко высказался про уехав-
ших за границу белорусов:

«Кто-то захотел уехать – пусть 
уезжает, не надо никого держать. 
Вот сегодня пришла информация из 
Латвии. Некоторые туда уехали, 
позвали их туда. И где они сейчас 
живут в этой стране? В какой-то 
резервации за два с половиной доллара 
в день. Где миллионы, которые обе-
щали, или хотя бы тысячи долла-
ров? Поэтому пусть люди попробуют. 
Когда они попробуют это все, они 
сделают соответствующие выводы».

Напомним: в конце октября 
в МВД заявили, что с начала осени 

в Польшу выехали около 10 тысяч 
белорусов, в Украину — 3 тысячи, 
в Литву и Латвию – не более 500. 
Если сравнить эти данные с данными 
Белстата о международной миграции, 
то получается, что за два неполных 
месяца этого года за границу уехало в 
несколько раз больше человек, чем за 
весь прошлый год.

Полгода без работы
С начала президентской кампа-

нии в Беларуси политического убе-
жища в Латвии попросили около 
20 белорусов. Соискатели убежища 
живут в лагере Муцениеки и полу-
чают пособие – 21 евро в неделю (3 

евро в день). Также беженцам помо-
гают в лагере с питанием и вещами 
волонтеры Красного Креста и мест-
ная диаспора белорусов.

«Сейчас латвийское прави-
тельство рассматривает вопрос 
о получении статуса бежен-
ца для 20 человек из Беларуси, – 
рассказывает волонтер Дайнис 
Дейгелис. – Приехало больше 
людей, но не все просили убежища. 
За последние несколько месяцев 
визы соответствующей катего-
рии были выданы приблизительно 
120 белорусам. Многие переезжа-
ют работать в Латвию. Люди, 
у которых нет средств, живут в 
центре для беженцев. Там предо-
ставляется социальная помощь 
от латвийского Красного Креста. 
Волонтеры помогают с докумен-
тами и вещами. Беженцам помо-
гают и с медпомощью и интегра-
цией в Латвии».

Дайнис говорит, что дело каж-
дого беженца рассматривают в 
течение трех месяцев. Если они 
получают статус беженца, то могут 
работать только после 6 месяцев 
пребывания в Латвии.

«Мы, волонтеры, считаем, что 
это очень плохо. Беженцы хотят 
работать, тем более белорусы. 
Сейчас волонтеры ведут перего-
воры с правительством Латвии, 
чтобы дать возможность бежен-
цам работать после трех месяцев 
пребывания в стране».

(Hrodna.life.)

Дмитрий 
в Латвии.
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«Мусіць, будзе ўсім хана, 
бо вярнуўся сатана…»
У Полацку кожную нядзелю 
праводзіцца бясплатная экскурсія 
па горадзе. Гэтым разам да 
экскурсантаў прыбіліся тры пера-
апранутыя ў цывільнае аддзен-
не міліцыянеры. Калі экскурсія 
скончылася, да людзей пад’ехала 
міліцэйская машына. Забралі ўсіх 
мужчын, хоць падчас экскурсіі 
ніякіх лозунгаў не гучала, нацыя-
нальнай сімволікі не было…
На экскурсіі любой,
Як на прывязі, за гідам
Ходзіць люд адной гурбой,
Хтосьці нават з мудрым відам.
Так сказаць, глядзяць у рот
Людзі ўсе экскурсаводу.
І парой экскурсавод
Тых людзей не бачыў зроду,
Бо часцей за ўсё ў гурбе
Недасведчаныя госці,
Хоць пра горад і сябе
Хоча знаць і “свойскі” хтосьці.
…Люд сабраўся гарадскі,
Незнаёмцаў – толькі трое:
Маладыя дзецюкі,
І хадзілі ледзь не строем.
У паставах – сіла й спрыт,
І наогул зухаваты
Экскурсантаў гэтых від.
Заглядаліся дзяўчаты
Спадцішка са стараны,
Ды з таго карысці мала:
Ці мужчыны – цурбаны,
Ці жанатыя яны – 
Іх увага не праймала,
Што была з усіх бакоў,
Іх спакой ніхто не зрушыў.
Ды затое ў дзецюкоў
Натапыраныя вушы.
Што казаў экскурсавод,
Ім, прынамсі, неціква.
Слых лавіў, пра што народ
Размаўляе злева-справа.
Вельмі востры іхні слых!
Дрэнь, што ўвагі не звярнулі
На “лакатараў” такіх
Нават пільныя бабулі.
Не чакалі людзі зла,
Ды затым было паршыва.
Да натоўпу прыбыла
Міліцэйская машына.
І пайшоў “хапун”. Прычым
Смела ў ходзе той атакі
Толькі хлопцаў і мужчын
“Узялі ў палон” служакі.
Галасілі ўсе жанкі,
І пыталіся дзяўчаты:
– З-за чаго “хапун” такі?
Мы ні ў чым не вінаваты!
Не крычаў ніхто “далоў”,
Мы сцягоў не бралі ў рукі…
Быў адказ без лішніх слоў:
– Гэта іншым для навукі.
Распусцілі языкі…
Акрамя таго адказу,
Чым дзівіліся жанкі?
Далучыліся адразу
Незнаёмцы тыя тры
Да “ахоўнікаў парадку”.
– Гэта ж, людцы, ціхары! –
Нехта выказаў здагадку.
Прагучаў і голас злы
(Не на ўсе, канешне, грудзі):
– Зараз ясна, што казлы.
А здавалася, што людзі…
Ну і рэпліка адна
Прагучала як выснова:
– Мусіць, будзе ўсім хана,
Бо з’явіўся сатана,
Што калісь судзіў за слова…
                      ***
Дык няўжо вярнуўся ў свет
Трыццаць сёмы год, і зноўку
Нам цяпер баяцца след
І суседа, і сяброўку?..

Як быццам злодзей
Не пагаліўся сутак пяць,
І людзі на мяне глядзяць,
Выяўна думаючы, што
Я скраў штаны і паліто…

Стрыптызёркі
У кожнай жанчыне
Жыве стрыптызёрка,
Наліць толькі трэба
Удостатку горкай…
Пустыя абяцанкі
Мы, мужыкі, гаворым:
– Хоць і сагнуся ў дугу,
Ды для каханай горы
Заўтра звярнуць магу!
Словы – як брэх сабачы,
Мне яны не па нутру:
Зроду ніхто не бачыў
Звернутую гару…
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КАлоНКА 
АлЕСя НяЎВЕСя

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАзЕТА ЧЫТАЧ

ПРАШУ СлоВА!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КАРТИНА ИзНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

НА зАМЕТКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НАБолЕло!

ЕСТь ВоПРоС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНЫЙ оПЫТ

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Боль

«НЕПРИЧЕСАННоЕ» ПИСьМоГДЕ ЭТо ВИДАНо!

Заслужили ли белорусы той участи,  
которая их постигла?

У адной газет-
най інфармацыі было 
ўзгадана прозвішча 
намесніка прэм’ер-міністра 
Аляксандра Субоціна. Што 
гэта за чалавек, адкуль ён 
прыйшоў ва ўрад?

Ілона Пятроўна  
КРАСУЦКАЯ.

Гомель.

Шаноўная Ілона Пятроўна!
Біяграфія Аляксандра 

Субоціна не засакрэчана. 
Нарадзіўся ён у 1976 годзе ў 
Віцебску. Скончыў Віцебскую 
дзяржаўную акадэмію ветэры-
нарнай медыцыны і Міжнародны 
інстытут менеджменту. Доктар 
біялагічных навук, прафесар.

У 2015–2017 гадах быў 
намеснікам міністра сель-
скай гаспадаркі і харчавання 
Рэспублікі Беларусь – дырэкта-
рам дэпартамента ветэрынар-
нага і харчовага нагляду.

У 2017–2018 гадах – 
памочнік прэзідэнта Рэспублікі 
Беларусь – інспектар па 
Віцебскай вобласці.

У 2018–2020-м – член калегіі 
(міністр) па прамысловасці і 
аграпрамысловым комплек-
се Еўразійскай эканамічнай 
камісіі, памочнік прэзідэнта 
Рэспублікі Беларусь – інспектар 
па Магілёўскай вобласці.

У 2020 годзе – намеснік 
прэм’ер-міністра Рэспублікі 
Беларусь.

Крестьяне сами не знают, 
что им нужно делать? Дай Бог дожить  

до светлых дней!

Міхась СКОБЛА
Ваяр святла
Дваццаць першы век пячорны,
Дзень ці ноч – імгла.
Небакрай ад смутку чорны,
Чорны, як смала.

Скачуць чорныя гарылы,
Гузакі – іх знак.
“Родны кут, як ты мне мілы!..”
Песню – ў аўтазак!

Выглядае з чорных масак
Чорная душа.
Чорны чобат, чорны пасак,
“Чорны воран” – ша!..

Збоку, спераду, за спінай
Здзекі, гвалт, прымус.
І звісае над краінай
Чорнай п’яўкай вус.

Ведай, местачковы дучэ,
Ноч твая прайшла.
Сцяг наш сонечна-балючы –
Вось ваяр святла!

Не баіцца чорнай ночы
Ні душа, ні плоць.
Нам той светлы сцяг аднойчы
Уручыў Гасподзь.

Вымятайся, чорт лазаты,
З-пад карча, куста.
З намі вечны і крылаты
Светлы сцяг Хрыста!

Я подписал(а) неверный протокол на своем 
избирательном участке, и мне стыдно.  

Что теперь делать?
лены ком сс й, которые не подп сал  альш вый протокол, теперь открыто рассказывают о про сходя ем. Но что делать, есл  вы в дел  нарушен я  промолчал

ВолНУЮЩИЙ ВоПРоС

Что я натворил(а)?
То, что вы сделали на избира-

тельном участке, подписав прото-
кол, который не отражал реаль-
ную картину, называется «заве-
домо неправильным подсчетом 
голосов или иным искажением 
результатов голосования». Это 
преступление по 192-й статье 
УК наказывается штрафом, или 
лишением права занимать опре-
деленные должности, занимать-
ся определенной деятельностью, 
или исправительными работами 
на срок до двух лет, или ограни-
чением свободы на срок до пяти 
лет, или лишением свободы на 
тот же срок.

Юристы подсказывают: 
единственный способ избе-
жать уголовной ответственно-
сти в таком случае – написать 
явку с повинной и согласиться 
на сотрудничество со следстви-
ем. Автоматически это не осво-
бождает вас от уголовной ответ-
ственности, лишь суд может при-

нять такое решение (ст.88 УК), а 
также следователь или прокурор 
(ст.30 УК). Но в любом случае 
явка с повинной является обсто-
ятельством, смягчающим ответ-
ственность (ст.63 УК) и не позво-
ляющим применить наказание 
более строгое, чем 50% срока или 
размера максимального наказа-
ния.

Написать заявление или явку 
с повинной можно в территори-
альном органе внутренних дел, 
или территориальном отделе 
Следственного комитета, или про-
куратуре. Но есть ли в этом смысл, 
когда все названные структуры 
пока работают на действующую 
власть?

Правозащитник Владимир 
Лабкович ответил нам:

– Мы сами с коллегами думали, 
что делать с такими людьми [теми, 
кто подписал протоколы, с кото-
рыми не согласен]. По сути, это 
значит, что человек совершил пре-
ступление. Единственный вариант 
здесь – написать явку с повинной 

в прокуратуру или Следственный 
комитет. Можно также выступить 
в СМИ и покаяться. Но что ждет 
человека после этого? Мы, право-
защитники, не можем гаранти-
ровать такому человеку безопас-
ность, работу и так далее. Поэтому 
такие действия остаются лич-
ным моральным выбором совер-
шившего преступление. Можно 
лишь предположить, что в случае 
репрессий член комиссии может 
рассчитывать на поддержку из 
фондов взаимопомощи. С нашей 
стороны мы не имеем морального 
права призывать людей, которые 
были в комиссиях, обращаться с 
официальными заявлениями. Но 
вопрос того, как очистить свою 
совесть, очень важен, и обществу 
сейчас нужна правда.

Что же делать?
Вероятнее всего, самый пра-

вильный вариант сейчас – объ-
единяться для поиска совместного 
решения. Есть смысл предложить 

коллегам из комиссий и их предсе-
дателям присоединиться к вашей 
инициативе. Коллективные обра-
щения и сотрудничество со след-
ствием – веская причина для того, 
чтобы освободить человека от уго-
ловной ответственности в даль-
нейшем, поэтому главная задача, 
чтобы людей, которые готовы 
открыто рассказывать о наруше-
ниях, было много.

Инициатива «Честные учителя 
Беларуси» помогает в том числе 
тем педагогам, которые участвова-
ли в выборах. Создан отдельный 
канал юридической поддержки, 
где юристы отвечают на вопро-
сы. Размещена памятка, которая 
помогает в общих чертах получить 
представление о возможных дей-
ствиях, если у человека появилось 
желание заявить о фальсифика-
ции. Там же можно найти образ-
цы заявления о проверке действий 
лиц на наличие состава престу-
пления и явки с повинной.

В любом случае перед при-
нятием решения специалисты 

рекомендуют обратиться за 
консультацией к адвокатам (их 
контакты есть в группе помощи 
учителям).

– Одинаковых ситуаций не 
бывает. Только при личном обра-
щении адвокат сможет максималь-
но подробно оценить обстоятель-
ства дел и дать исчерпывающую 
информацию, – акцентирует вни-
мание адвокат, в недавнем про-
шлом учитель физики и математи-
ки Павел Правдиков.

Для возможного решения 
об освобождении от уголовной 
ответственности важно, чтобы: 

– явка с повинной была пода-
на, когда гражданину еще не объ-
явлено постановление о возбужде-
нии в отношении него уголовного 
дела, о признании подозреваемым, 
применении меры пресечения и 
вынесении постановления о при-
влечении его в качестве обвиня-
емого;

– ранее вы не привлекались к 
уголовной ответственности (либо 
были освобождены от уголовной 

ответственности, либо судимость 
была погашена или снята);

– вы активно способствовали 
раскрытию преступления (предо-
ставляли дополнительные доказа-
тельства, в том числе фотографии, 
аудиозаписи и т.д.).

А если я пока не 
готов(а) открыто обо 
всем рассказывать?

По-прежнему можно обра-
щаться в инициативу «Честные 
люди». Ее создатели обещают, что 
данные из анкеты будут приобще-
ны к судебным делам и аноним-
но размещены на сайте. По сло-
вам Лены Живоглод, активистки 
инициативы, всего в рамках этой 
избирательной кампании к ним 
поступило уже несколько тысяч 
сообщений о нарушениях от 
наблюдателей, избирателей и чле-
нов УИК.

Аня ПЕРОВА,  
Светлана БЕЛОУС.

ПАЭТЫЧНЫМ РАДКоМ

ВАС ЦІКАВІЦь…

Как ни печально, но прези-
дентские выборы показали, что 
в обществе произошел раскол. 
Какая-то часть людей продолжает 
верить А.Лукашенко и не обра-
щает внимания на то, что про-
изошло во время президентской 
избирательной кампании. Это 
прежде всего те, кто имеет боль-
шие зарплаты и пенсии, чинов-
ники-вертикальщики, которые 
неплохо подкармливаются выс-
шей властью.

Другая часть народа (дума-
ется, большая) против диктату-
ры, она за прогрессивное раз-
витие общества, за проведение 
экономических и политических 
реформ, за демократическую ней-
тральную Беларусь, нормальные 
и тесные отношения с Европой. 
С Россией должны сохраниться 
хорошие отношения, но без воен-
ных союзов.

С экранов телевидения ведет-
ся массированная пропаганда 
лукашенковского образа жиз-
ни: мол, это он смог «одеть и 
накормить народ». Умные люди 
в принципе не согласны с такой 
постановкой вопроса. В том, что 
Беларусь в определенных обла-
стях достигла неплохих результа-
тов, это в первую очередь заслуга 
самого народа, трудолюбивого, 
толерантного.

А теперь скажите: заслужи-

вают ли белорусы той участи, 
которая постигла их в последнее 
время? Я имею в виду прежде 
всего ту часть общества, кото-
рая, не смирившись с беспреце-
дентными махинациями в пери-
од президентских выборов, вот 
уже четвертый месяц выходит 
на протестные акции, отстаивая 

справедливость и собственную 
честь. Почему против честных 
людей власти учинили страшные 
репрессии? Десятки, сотни тысяч 
сознательных граждан заявляют 
о своем праве мирно отстаивать 
соблюдение законности в стране, 
а озверевшие омоновцы, испол-
няющие антиконституционные 

приказы, избивают их дубинка-
ми, травят газом, мучают пыт-
ками в автозаках, милицейских 
застенках и в тюремных камерах.

Во всем цивилизованном 
мире существует неписаное пра-
вило: если правитель или вся 
власть нарушают закон, то народ 
получает право на восстание. Вот 

и восстали белорусы против пре-
вращения выборов в профана-
цию, когда, по сути, волеизъявле-
ние избирателей полностью игно-
рируется, а протоколы фальси-
фицируются и официально объ-
являются абсолютно нереальные 
результаты голосования. Тысячи 
негативных фактов всплыли 
после 9 августа. Казалось бы, ули-
ки, доказывающие виновность 
определенных лиц, очевидны, 
они должны понести наказание 
по всей строгости закона. Ан нет, 
власти их защищают, а репресси-
руют тех, кто, повторяю, высту-
пает за справедливость, за как 
можно скорейшее проведение 
новых выборов.

Мне искренне жаль тех моло-
дых ребят из ОМОНа, которые 
надеялись, что они никогда не 
окажутся в такой, откровенно 
говоря, мясорубке, а в реальности 
в ней оказались, исполняя пре-
ступные приказы безответствен-
ных командиров. Используйте, 
дорогие, любую возможность 
уйти от кровопролития ни в чем 
не повинных людей. Народ вез-
де побеждал террор, победит и 
белорусский народ. Хотелось 
бы, чтобы это поняли все те, кто 
пошел против самой активной, 
самой честной части общества.

Григорий САМУШКЕВИЧ, 
ветеран труда.

Уважаемая редакция газеты 
«Народная Воля»!

Написала эти строки и поду-
мала: как же символически звучит 
в эти дни название вашей газеты! 
Это как раз то, за что вот уже 
третий месяц белорусский народ 
выходит с протестами.

Когда-то у нас демонстриро-
вался фильм «Обыкновенный 
фашизм», тяжелый, страшный 
фильм. Я недаром вспомнила его 
сейчас. У нас, в Беларуси, после 
9 августа мы увидели на улицах, 
в СИЗО, в автозаках необыкно-
венный фашизм. Правда, нем-
цы воевали в основном против 
других народов, а у нас власть 
воюет со своим народом, с его 
большей частью. И что бы ни 
показывало белорусское телеви-
дение, ни говорили по радио, ни 
заявляли наши высокие мили-
цейские начальники, народ ходит 
и видит, бьют или не бьют людей, 
издеваются, убивают или нам это 
только кажется.

Еще меня до глубины души 
возмутило обращение (или как 
его назвать?) к народу: «туне-
ядцы», «пьяницы», «проститут-

ки», «мордовороты» (всех руга-
тельных слов уже не помню). И 
это говорит человек, считающий 
себя главой государства, о своем 
народе, о всех нас, хотя бы и 
не согласных с его правлением. 
Уже не раз писали, что мы имеем 
конституционное право на мир-
ный протест. Ни в одной стра-
не первое лицо государства не 
позволяет себе так оскорблять 
свой народ. Но Лукашенко не 
привыкать!

Наверное, все помнят его 
высказывания об оппозиции – 
«вшивые блохи», «отморозки» 
и другие. Тогда все смолчали. И 
он решил: проглотят и сейчас. В 
любой цивилизованной стране, я 
думаю, за такие оскорбления люди 
могли бы подать в суд. Причем 
все, кто ходит на марши проте-
ста. Ведь протестуют достойные, 
уважаемые люди: врачи, артисты, 
спортсмены, студенты, рабочие, 
пенсионеры, представители всех 
слоев общества. Но только вот 
нет, к сожалению, никакого суда, 
в который можно у нас подать иск 
против «самых-самых» за оскор-
бление чести и достоинства людей. 

Точнее, подать-то можно, но все 
мы знаем, под чью дудку они пля-
шут.

Мне уже 78 лет, здоровье под-
водит, поэтому на марши, даже 
пенсионеров, ходить трудно. Но 
за меня ходят дети, внуки, пле-
мянники – все младшее поко-
ление моей большой семьи. В 
2010 году я ходила на площадь 
Ленина, а на Центральную или, 
как ее называют, Октябрьскую, с 
родственниками носила ребятам 
в палатки необходимые продук-
ты. Еще раньше, когда первый 
раз «Народную Волю» запретили 
печатать в Минске и вы ее при-
возили из Вильнюса, я разносила 
каждый номер в своем районе. С 
того времени прошло много вре-
мени. И очень обидно, что всё 
вновь повторяется и так трудно 
избавиться от лукашенковского 
ига.

Дай Бог дожить до светлых 
дней!

С уважением ко всем сотруд-
никам редакции –

Евгения Михайловна 
РОКАШЕВИЧ, пенсионерка.
Минск.

Насколько все же 
Беларуси присуща архаич-
ность! Вот читал на прошлой 
неделе белтовскую инфор-
мацию «Об уборочной, кре-
дитах и ценах на продук-
ты – Лукашенко обсудил с 
Крупко и Субботиным рабо-
ту аграрного сектора» и, 
честно признаюсь, заходил-
ся от смеха. Действительно, 
можно ли всерьез воспри-
нимать такие строки: «В 
первую очередь глава госу-
дарства (? – Авт.) затронул 
вопросы завершения убороч-
ной кампании. Он подчер-
кнул, что ее надо закончить 
в течение нескольких дней, а 
затем вовремя перепахать 
поля и по максимуму под-
нять зябь, чтобы не «кувыр-
каться весной». И тут же 
цитата А.Лукашенко: «Как 
мы и договаривались, к 15 
ноября все работы по убор-
ке урожая надо закончить. 
Если останутся какие-то 
хвосты по кукурузному 
зерну или сахарной свекле, 
то желательно 15-го завер-
шить уборку этих куль-
тур».

Скажите: что, крестья-
не сами не знают, что все 
выращенное надо убрать? Не 
дожидаться же, когда земля 
замерзнет и покроется сне-
гом. А с другой стороны, 
что, те же министр сельско-
го хозяйства и продоволь-
ствия Иван Крупко и заме-
ститель премьер-министра 
Александр Субботин завтра 
же оставят свои теплые каби-
неты и поедут объяснять 
каждому сельчанину, что до 
морозов нужно завершить 
уборку всех культур? Нет, 
конечно, земледельцы и без 
них знают, что им нужно сде-
лать в ближайшие дни.

Можете представить 
такое совещание и такие 
указиловки со стороны 
президентов Франции, 
США или той же сосед-
ней Польши? Нет, конечно. 
Когда уже мы, белорусы, 
будем жить без понукания в 
адрес тех же крестьян?! Они 
что, и впрямь не знают, ког-
да им нужно пахать, когда 
сеять, а когда убирать?

Федор СОКОЛЬЧИК, 
выходец из деревни.
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Василий ШЛЫНДИКОВ

(Продолжение. Начало  
в №№89,90.)

В предвыборной платформе 
Объединенной гражданской пар-
тии было заявлено, что главной 
целью партии является отстаива-
ние цивилизованного развития 
нашего общества, построение 
демократического независимого 
государства с равными возмож-
ностями для всех, приорите-
том прав человека над правами 
нации и государства, рыночной 
экономикой на основе частной 
собственности.

В Верховный Совет были 
избрани 18 членов ОГП, кото-
рые впоследствии объединились 
во фракцию «Гражданское дей-
ствие».

На выборах новая власть 
использовала все методы для 
нашей дискредитации. В ход шла 
клевета в целом на партию, на 
каждого из нас. 

Впервые я подвергся шель-
мованию в государственной 
прессе. На меня одним из дирек-
торов частной фирмы, которо-
му я отказался продать завод-
ское здание, была организована 
жалоба якобы от рабочих заво-
да «Ударник», в которой были 
собраны все сплетни. И все, чем 
я гордился, было выставлено 
в самом негативном свете. Тем 
более что в ОАО «Амкодор» ста-
ли нарастать трудности и про-
блемы.

Никто не думал, что поменя-
ется власть и кому-то покажется, 
что динамично развивающееся 
машиностроительное объеди-
нение представляет угрозу для 
этой власти.

Это было время гиперинфля-
ции и административно заморо-
женного курса доллара. Золотое 
время для валютных спекулянтов, 
но черное – для лучших экспорт-
ных предприятий страны. Через 
высокие депозитные ставки обо-
ротные средства предприятий 
перекачивались в частные руки. 
Люди, пришедшие к власти, счита-
ли, что они могут менять законы 
экономики. В связи с этим стали 
возникать проблемы с продажей 
техники, так как из-за проводи-
мой финансовой политики необ-
ходимо было постоянно повышать 
цены на свою продукцию в долла-
ровом эквиваленте. Наш рынок, и 
не только наш – всей промышлен-
ности, работающей на экспорт, в 
связи с этим захлопнулся. Заводы 
были забиты непроданной техни-
кой. Кризис неплатежей парали-
зовал работу экономики, начал 
процветать бартерный обмен. В 
республике начали разоряться 
внешнеторговые фирмы. У нас 
впервые на отдельных предпри-
ятиях появились задержки выпла-
ты заработной платы. «Амкодор» 
пережил развал Советского 
Союза, коллектив этого даже не 
заметил. 1993 год был лучшим с 
точки зрения достижения финан-
совых результатов. Со сменой же 
власти проблемы стали нарастать 
лавинообразно.

С приходом новой власти 
сменились руководители райо-
нов. Сразу же мы получили два 
предупреждения о расторжении 
договоров аренды на помеще-
ния коммунальной собственно-
сти, которые арендовали наши 
предприятия. Одно из них зани-
мало небольшое трикотажное 
предприятие, организованное 
нами по просьбе предыдущих 
властей для приобщения школь-
ниц к труду в отремонтирован-
ном нами ранее здании, пред-
назначавшемся к сносу. Второе 
предприятие – по производству 
мебели, которое мы также созда-

вали по просьбе властей, в зда-
нии учебно-производственного 
комбината, реконструированном 
нами же из бывшего детского 
сада. Предприятие производи-
ло кухонную мебель и обучало 
школьников столярному делу. 
Пришлось эти предприятия 
закрыть.

На наши предприятия зача-
стили всевозможные комиссии. 
Первая из них проверяла пра-
вильность ценообразования на 
предприятии «Агрегат», которое 
поставляло коробки передач на 
«Ударник». Горисполком решил 
проверить на частной к тому 
времени фирме правильность 
внутреннего ценообразования. 
Мало было им проблем с под-
метанием улиц. Дикость какая-
то! Нас это возмутило до глу-
бины души. Уже несколько лет 
никто не контролировал не толь-
ко наши внутренние цены, но и 
цены на выпускаемые машины, 
которые определялись рынком. 
Стало ясно, что возвращается со 
всеми своими уродливыми фор-
мами социализм.

По результатам проверки 
Госконтролем вышеупомянутой 
жалобы было возбуждено уго-
ловное дело против руководите-
лей завода «Ударник» по фактам 
якобы выманивания ими кре-
дитов. Ни к чему другому, как 
ни старались, прицепиться не 
смогли. Кредиты, в выманива-
нии которых нас пытались обви-
нить, давно уже были погашены. 
Оказалось, что при оформлении 
кредитных договоров было ука-
зано, что кредиты берутся для 
закупки комплектующих, а купи-
ли трактора, которые использо-
вали для производства экскава-
торов и другой коммунальной 
техники (собственно говоря, 
трактор и был комплектующей 
частью этой техники).

Дважды уголовные дела пре-
кращались из-за отсутствия соста-
ва преступления и дважды возоб-
новлялись под давлением властей. 
Следователи в буквальном смысле 
рыли землю, допрашивая десятки 
людей, но так и не смогли ни в 
чем обвинить руководство завода. 
Все трактора были использованы 
для производства коммунальной 
техники. Можно представить, 
какое настроение было у всех нас. 
Идя на очередной допрос, не было 
никакой уверенности, что там 
не останешься. А на допрос, уже 
работая в Верховном Совете, мне 
тоже пришлось сходить из-за кре-
дитов предприятий «Амкодора». 
Учитывая ситуацию в экономике, 
во избежание проблем приказом 
по объединению я запретил пред-
приятиям без согласования с эко-
номическими службами объеди-
нения брать какие-либо кредиты. 
Банки в то время выдавали кре-
диты предприятиям «Амкодора», 
особо не утруждаясь провер-
кой возможности их возврата, 
так как много лет не было слу-
чая, чтобы наши предприятия 
подводили банки. Репутация 
«Амкодора» была очень высокой 
в деловом мире и в банковской 
среде тоже. Следователь пока-
зывает мне два завизирован-
ных мною кредитных договора. 
Спрашивает, зачем я визировал. 
Я объяснил. Этим все закончи-
лось. Хорошо, что кредиты были 
уже погашены.

Одновременно власти при-
няли решение об увеличении 
уставных капиталов банков, а 
у нас к тому времени был соб-
ственный банк «Амкодор-банк». 

Я попросил руководителей всех 
своих структур дать предложе-
ния по их возможностям по уве-
личению уставной доли банка. 
Анализ показал, что «Амкодор» 
не сможет самостоятельно уве-
личить уставный фонд до требу-
емого размера. Пришлось дого-
вариваться с Внешэкономбанком 
о включении «Амкодор-банка» в 
состав ВЭБ.

Аналогичная ситуация про-
изошла и с собственной стра-
ховой компанией, которую при-
шлось по тем же причинам пре-
образовать в обычное ООО и 
сменить вид деятельности.

Председатель Пинского 
горисполкома сообщил, что их 
городскому отделу КГБ поруче-
но выяснить источник средств 
«Амкодора» для строитель-
ства там нового предприятия. 
Одновременно пришло сообще-
ние из Министерства транспорта 
республики о том, что с нами 
расторгается договор на постав-
ку автобусов для нужд республи-
ки. В то время более 20 автобу-
сов ждали отправки Минтрансу. 
Фактически нам заморозили 
огромные средства. Оборотные 
средства завода были сформиро-
ваны за счет банковских креди-
тов, а проценты по кредиту, как 
я уже говорил выше, составляли 
300% годовых при заморожен-
ном курсе доллара, а в случае 
просрочки платежей – все 900%. 
Это фактически ставило завод 
под угрозу банкротства.

Попытки директорского кор-
пуса протестовать против про-
водимой государством финансо-
вой политики в целом не дава-
ли результатов. Летом 1995 года 
перед избранием в Верховный 
Совет я пришел на прием к пре-
мьеру М.Н.Чигирю с вопросом: 
зачем они разоряют промышлен-
ность? Он согласился с моими 
доводами, что огромная инфля-
ция при остановленном курсе 
доллара на самом деле наносит 
большой ущерб промышленно-
сти, особенно ориентированной 
на экспорт, но никак не может 
убедить президента изменить 
эту политику.

Было ясно, что и эту полити-
ку, и вообще политику по свер-
тыванию рыночных преобразо-
ваний можно изменить только 
через Верховный Совет, если это 
уже вообще возможно. Во время 
избирательной кампании давле-
ние на «Амкодор» усилилось еще 
больше. В дополнение ко всем 
предыдущим проверкам на все 
предприятия «Амкодора», даже 
садовые товарищества, высадили 
десант новых проверяющих. На 
отдельные предприятия прове-
ряющих приходило больше, чем 
там работало персонала.

Мы строили много жилья, так 
что его распределение интересо-
вало особо. Но, как ни старались, 
ничего не могли найти и здесь. 
Оказалось, что мой заместитель 
В.В.Архипенко и председатели 
профкома «Ударника» и объедине-
ния А.А.Шего и Н.Н.Желдак доку-
ментацию вели очень хорошо.

Начали поступать угрозы. 
Становилось понятным, что 
работать дальше в таких услови-
ях нельзя.

Летом 1995 года из-за отсут-
ствия рынков сбыта, а глав-
ное – чтобы показать, что надо 
менять политику государства, 
− на три недели была приоста-
новлена работа сборочного цеха 
«Ударника». 

(Продолжение на 6-й стр.)

зАяВлЕНИЕ

В гостях у Семена Шапиро во время согласования  
механизма объединения Гражданской партии  

с Объединенной демократической партией.  1995 г.

 МЕМУАРЫ

Это недопустимо и должно  
 немедленно прекратиться…

осольство оед ненных Штатов мер к  в еларус  опубл ковало заявлен е, в котором высказало поз ц ю Ш   
по акту г бел  омана ондаренко  требован я к белорусск м властям в связ  с эт м воп ю м событ ем.

Масштабы насилия и репрессий  
со стороны властей Беларуси шокируют

Германия сделала заявление в связи со смертью Романа Бондаренко.
Замест тель сп кера едерального м н стерства ностранных дел ерман  в связ  с г белью в нске омана 

ондаренко сделал заявлен е, в котором реш тельно осуд л продол аю еся нас л е  репресс  в еларус , 
масштабы которых назвал шок рую м .

БЧБ-волна перед 
чернорубашечниками с дубинками

акой р сунок появ лся на одной з стен  
м нского района асюков на .

Мужество и миролюбие  
были с ним до конца

реподаватель кадем  скусств трогательно рассказал  
о своем учен ке оме ондаренко

  Его духовный 
свет

Сердце обливается кро-
вью, когда думаешь, какого 
чудесного молодого человека 
бандиты свели на тот свет.

31-летнему Роману 
Бондаренко жить бы да 
жить, а он умер 12 ноября в больнице после того, как 
вечером 11 ноября на «Площади перемен» его страшно 
избили бандиты от власти.

Роман родился в Минске. По образованию – худож-
ник, окончил Минский государственный архитектурно-
строительный колледж и Белорусскую государственную 
академию искусств. Проходил срочную службу в части 
3214 внутренних войск.

Посмотрите на снимки – каким прекрасным парнем 
он был. Он стал Героем Беларуси. Последними его слова-
ми были: «Я выхожу!» Он вышел, чтобы отстоять честь 
Беларуси…

«Соединенные Штаты потрясены и 
встревожены ужасными обстоятельствами 
смерти 12 ноября Романа Бондаренко, кото-
рый, по свидетельствам очевидцев, скон-
чался от травм, полученных после жестоких 
избиений сотрудниками милиции в штат-
ском. Мы выражаем соболезнования его 
семье и солидарны со всем белорусским 

народом, оплакивающим его утрату.
Мы призываем власти провести про-

зрачное расследование и привлечь к ответ-
ственности виновных в смерти господина 
Бондаренко. Мы осуждаем продолжающе-
еся насилие и подавление мирных демон-
странтов. Это недопустимо в современном 
обществе и должно немедленно прекратить-

ся. Мы еще раз призываем власти Беларуси 
предоставить белорусскому народу его 
право свободно и мирно выражать свое 
мнение, собираться и подавать обращения 
своему правительству. Белорусский народ 
заслуживает правительство, которое ува-
жает его права человека и дает надежду на 
лучшее будущее», – говорится в заявлении.

«До нас дошла информация, в соответ-
ствии с которой в Минске до смерти был 
избит человек. Судя по имеющимся у нас 
данным, он был избит силовиками в масках. 
Мы выражаем глубокие соболезнования его 
семье, друзьям и всему белорусскому народу. 
Мы потрясены произошедшим и считаем, что 
необходимо срочно провести независимое 
расследование этого дела.

Масштабы насилия и репрессий со сто-
роны властей Беларуси шокируют. Хотел 
бы еще раз подчеркнуть неоднократно ска-
занное в отношении Беларуси, а именно то, 

что Федеральное правительство Германии 
решительно осуждает продолжающиеся 
насилие и репрессии. Мы с глубокой обе-
спокоенностью отмечаем, что применение 
насилия в отношении мирных демонстран-
тов со стороны государства в последнее 
время вновь возросло. Смерть Романа 
Бондаренко – трагическое и печальное тому 
подтверждение.

В других случаях цифры также говорят 
сами за себя. Только в прошлое воскресенье 
было арестовано более 1000 человек. Были 
возбуждены сотни уголовных дел против 

мирных демонстрантов лишь потому, что они 
принимали участие в протестах. Это непри-
емлемо, и это совершенно ясно противоречит 
тем обязательствам, которые Беларусь взяла 
на себя в рамках ОБСЕ», – говорится в заяв-
лении.

«Поэтому мы снова и снова призываем 
Беларусь наконец принять предложения по 
вступлению в диалог со своим населением, 
провести независимое расследование много-
численных нарушений прав человека и пре-
дать суду виновных», – резюмировал предста-
витель МИД ФРГ.

БлАГоРоДСТВо

МУРАл ДНя

Преподаватель Академии искусств, 
где учился убитый Роман Бондаренко, 
историк, исследователь оперного искус-
ства Сергей Русецкий вспомнил добрыми 
словами своего ученика:

– Я хочу рассказать всем о Роме. О 
символичности его жертвы. Образ Романа 
Бондаренко как героя наполнен благород-
ством. И это абсолютно неслучайно.

Рома был моим учеником. Сначала 
для меня это был скромный дружелюб-
ный молодой человек, который сидел на 
задней парте, я ничего о нем не знал. Он 
выглядел как обычный живой парень, 
для Академии искусств это не совсем 
типично, там все пытаются подчеркнуть 
свою оригинальность. Но не Рома.

Я преподавал на их курсе одновремен-
но два предмета: один интересный, и нам 
всем там было хорошо, а другой – нуд-
ный, но нужный. Можно было бы отдать 
предпочтение первому, но Рома посещал 
занятия по обоим предметам. Как потом 
выяснилось, лейтмотив человеческого 
достоинства, чести в моих в некотором 
смысле наивных речах на лекциях орга-
нично отозвался в Романе. Для него самым 
важным в жизни были эти понятия.

Ничто не предвещало, что мы познако-
мимся ближе. Но Рома сделал дипломную 
работу на оперную тему и решил показать 
мне, зная мой оперный фанатизм. Работа 
была про Ричарда Вагнера, тогда аккурат 
был двухсотлетний юбилей. Рома назвал 
это документально-поэтическим фильмом. 
Отважно выбрал небанальную тему. Не 
побоялась погрузиться в глубину музыки и 
философии гения Вагнера.

В тот год после окончания Академии 

Рому призвали в армию. У него и мысли 
не было «косить». И светил Роме воен-
ный спецназ, где он и оказался. По состо-
янию здоровья. Безупречного. Шутил, 
что здоровья ему хватит на пару человек, 
только бы морально не сломаться. Рома 
переживал за ребят, с которыми познако-
мился во время призыва, – говорил, что 
они совсем хилые, что могут не выдер-
жать… Рома был очень отзывчивый.

Рома не искал легких путей. Он всег-
да помогал всем – и не только натянуть 
холст на подрамник своим одногруп-
пницам. Рома смело и самоотверженно 
предлагал свою помощь в самых слож-
ных ситуациях. Помню, как он пытался 
помочь устроиться в Беларуси девушке 
из Донбасса, которая ему нравилась и 
которая столкнулась с большими бюро-
кратическими трудностями…

Мы пока не знаем всех деталей и 
обстоятельств трагической гибели Ромы. 
Пока. Но я уверен, что его рыцарская 
природа, природа защитника, мужество 
и миролюбие были с ним до конца, а воз-
можно, и стали причиной фатального, но 
героического финала. 

Рома был очень молодой, естествен-
ный, искренний, красивый, благородный, 
романтичный, красивый душой и телом 
человек, близкий и понятный всем нам, 
наш общий сын и брат, поэтому совер-
шенно не случайна народная любовь к 
нему как Герою. Рома – это мы.

На кровавом пьедестале Героев 
Белорусской Революции Совести Роман 
Бандаренко заслуживает самого почет-
ного места. Его смерть не может остаться 
напрасной.

СЫН БЕлАРУСИ

Он был 
веселым 
парнем.

Он был прекрасным 
спортсменом.

Дар художника.
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(Продолжение. Начало на 5-й стр.)
Завод задержал выплату 

процентов по кредитам банка. 
Проценты (300–400% годовых) 
стали нарастать как снежный 
ком. Руководители завода недо-
оценили проблемы, связанные с 
инфляцией, кризисом неплате-
жей и опоздали с погашением 
банковских кредитов. А после 
того как не смогли возвратить 
в срок кредит, не постави-
ли в известность руководство 
«Амкодора» о возникшей про-
блеме, пытаясь решить ее само-
стоятельно.

Когда о проблеме стало 
известно, первое, что мы сдела-
ли, провели после разбора поле-
тов реструктуризацию задол-
женности, а затем ее погасили, 
используя все ресурсные воз-
можности объединения, хотя 
сделать это уже было очень 
сложно. Проанализировав рабо-
ту руководства завода, приня-
ли решение об освобождении 
от занимаемых должностей 
директора Юрия Валентиновича 
Миксельбургского, двух заме-
стителей, начальника финотдела. 
Мы пришли к выводу, что руко-
водством плохо контролирова-
лась экономическая ситуация на 
заводе. Люди привыкли, что у 
них все всегда хорошо. Оценивая 
ситуацию с позиции сегодняш-
него дня, думаю, что поступил 
не очень справедливо, так как 
в тех условиях любой мог допу-
стить ошибку. Назначили нового 
директора Михаила Ивановича 
Парепко, который постепенно 
стабилизировал ситуацию.

Кризисные явления как рент-
геном высвечивали слабости то 
одних, то других экономических 
служб предприятий. Спокойная, 
безмятежная работа закончилась. 
Требовался ежедневный анализ 
меняющейся экономической 
ситуации на предприятиях и 
адекватных, насколько это было 
возможно, действий. Получалось 
так не всегда.

Проблемы возникли и 
во внешнеторговой фирме 
«Амкодор», успешно работавшей 
на протяжении многих лет, так 
как продажи за пределы респу-
блики практически прекрати-
лись.

1995 год был годом разру-
шения промышленности респу-
блики, которая и так дышала 
на ладан после развала СССР. 
Разрушительное воздействие гипе-
ринфляции мы почувствовали во 
второй половине 1995 года. Жилые 
дома мы все же смогли достроить, 
кроме одного, который достра-
ивался еще пару лет. Пришлось 
законсервировать строительство 
лабораторного корпуса, который 
не достроен и до сих пор, произ-
водственных корпусов на заводе 
«Амкодор-Пинск». Прекратили 
все новые проекты. Наши заводы 
к концу года были забиты непро-
данной техникой.

Благодаря очень квалифици-
рованной работе экономическо-
го управления под руководством 
Тамары Ивановны Постоялко 
и финансового отдела фир-
мы, которую возглавляла Эмма 
Петровна Хилько, взаимовыруч-
ке руководителей предприятий в 
«Амкодоре», никто не обанкро-
тился, не пришлось распродавать 
имущество для покрытия обра-
зовавшихся задолженностей, да 
и сами задолженности были во 
много раз ниже, чем в среднем по 
республике. Объединение высто-
яло. И даже сумело выплатить 
дивиденды своим акционерам, 
правда, в несколько меньших 

размерах, чем раньше.
С целью стабилизации 

финансового положения про-
вели очередную эмиссию акций, 
которые по-прежнему пользова-
лись повышенным спросом. Вели 
переговоры с потенциальными, 
как я считал, стратегически-
ми, инвесторами, которые мог-
ли бы содействовать развитию 
«Амкодора». И такие люди были. 
Но атмосфера в стране стала 
иной, рисковать не хотел никто.

Осенью 1995 года я был 
избран депутатом Верховного 
Совета Республики Беларусь 
13-го созыва. Огромную под-
держку в избирательной кам-
пании мне оказали сотрудники 
нашего объединения.

После выборов при посред-
ничестве группы банкиров 
была организована моя встре-
ча как заместителя председате-
ля Объединенной гражданской 
партии с заместителем предсе-
дателя Коммунистической пар-
тии белорусской А.Лашкевичем, 
председателем аграрной пар-
тии С.Г.Шарецким и предста-
вителем пропрезидентской 
группы Верховного Совета 
Ю.Г.Малумовым. На встрече мы 
обсудили варианты кандидатур 
на должность председателя ВС 
республики. Договорились об 
очередной встрече уже в расши-
ренном составе. На этой встре-
че в присутствии тех же лиц, а 
также С.И.Калякина, предсе-
дателя Партии коммунистов, и 
С.А.Богданкевича, председателя 
ОГП, договорились, что в слу-
чае победы Шарецкого, Калякина 
или Богданкевича в первом 
туре голосования все осталь-
ные политические силы поддер-
жат этого человека. Так и про-
изошло. В первом туре голосо-
вания с перевесом в один голос 
победил Шарецкий, вторым был 
Калякин, Богданкевич с неболь-
шим отрывом был третьим. 
Всего на должность председателя 
Верховного Совета 13-го созы-
ва выдвигалось шесть человек. 
Организаторами встреч были 
банкир Роман Внучка, бывший 
депутат Верховного Совета 12-го 
созыва, и другие банкиры.

На тех первых встречах 
присутствовали люди, кото-
рые в большинстве ранее не 
были знакомы друг с другом. 
Гарантами договоренностей 
выступали организаторы встреч 
– банкиры и мы с Лашкевичем. 
Я, к примеру, не был знаком ни с 
С.Калякиным, ни с С.Шарецким, 
ни с Ю.Малумовым, но хоро-
шо знал Анатолия Лашкевича и 
доверял ему, хотя мы и были иде-
ологическими противниками.

Интересен такой случай. 
Перед началом голосования 
на должность председателя 
Верховного Совета ко мне под-
сел Г.Д.Карпенко с предложени-
ем проголосовать за Калякина. 
Я сказал, что плохо будет, если 
Богданкевич наберет совсем 
мало голосов. За С.И.Калякина 
я голосовать не хотел из-за его 
коммунистических взглядов, 
хотя Сергей Иванович очень 
хороший надежный человек, 
неплохой полемист и оратор. 
И мы оба проголосовали за 
Богданкевича. Если бы я под-
держал Г.Д.Карпенко, возмож-
но, история Беларуси развива-
лась бы несколько по другому 
сценарию. Позже мы обсуждали 
это с Сергеем Ивановичем, и он 
предположил, что в таком случае 
мы носили бы цветы уже на его 
могилку. Позже мы укоряли себя, 
что не поработали с депутатами 

по поводу избрания Богданкевича 
председателем ВС. Предложение 
по кандидатуре Богданкевича 
вносил я. На этом же заседании 
ВС выступил А.Г.Лукашенко со 
своими 15 обвинениями в адрес 
Богданкевича. Мне было стыд-
но за Лукашенко и тех людей, 
которые ему готовили матери-
ал, за непрофессионализм, при-
митивное знание экономики. 
Богданкевича следовало бы не 
обвинять, а сказать спасибо за 
его хорошую работу.

Мы встретились с Калякиным 
и подтвердили предыдущую 
договоренность. Председателем 
Верховного Совета 13-го созы-
ва большинством голосов при 
тайном голосовании был избран 
С.Г.Шарецкий. По предвари-
тельной договоренности посты 
заместителя председателя ВС 
распределялись между партиями 
коммунистов, ОГП и пропре-
зидентской фракцией «Згода». 
От коммунистов был делеги-
рован В.Н.Новиков, от нашей 
партии сначала выдвигался 
С.А.Богданкевич, но Шарецкий 
после обвинения Лукашенко с 
этим предложением не согласил-
ся и предложил мне стать заме-
стителем председателя ВС. Я 
отказался в пользу Карпенко, так 
как считал, что он является более 
подготовленной политической 
фигурой. От «Згоды» заместите-
лем был избран Ю.Г.Малумов.

Изначально я хотел возглавить 
комиссию по экономической поли-
тике и реформам, так как полагал, 
что хорошо подготовлен к этой 
работе. Кроме того, по договорен-
ности в аппарат комиссии долж-
ны были прийти и впоследствии 
пришли видные экономисты 
Л.К.Злотников и Н.Г.Бобрицкий, 
позже – Я.С.Романчук. Мою кан-
дидатуру поддержали кроме 
однопартийцев коммунисты и 
аграрии, а также «Згода». Против 
проголосовало всего 17 человек 
из 197 депутатов. В противовес 
мне коммунисты моим замести-
телем выдвинули бывшего перво-
го секретаря ЦК КПБ Анатолия 
Александровича Малофеева. 
Секретарем комиссии стал одно-
партиец Павел Владимирович 
Данейко.

В принципе, посты предсе-
дателей комиссий заранее были 
согласованы во фракциях, и 
больших споров кандидатуры не 
вызывали, кроме одной – пред-
седателя комиссии по между-
народным делам. На этот пост 
претендовало несколько чело-
век, среди которых был бывший 
министр иностранных дел Петр 
Кузьмич Кравченко, отношение к 
которому было неоднозначно во 
всех фракциях. Однако победило 
мнение о том, что он имеет боль-
шой опыт практической работы, 
и П.К.Кравченко был избран.

Встал вопрос об уходе с поста 
президента ОАО «Амкодор». 
После долгих размышлений пре-
зидентом ОАО «Амкодор» я реко-
мендовал Валентина Михайловича 
Родионова, который был моим 
заместителем по производству. Он 
отработал во главе фирмы более 
пяти самых сложных в экономике 
страны лет. Кроме того, была вве-
дена новая должность председа-
теля Совета директоров, которую 
занял Владимир Валерьянович 
Радкевич, проработавший в этой 
должности до 2005 года и обеспе-
чивший необходимую преемствен-
ность кадров. С В.В.Радкевичем, 
который к тому времени был уже в 
пенсионном возрасте, условились, 
что в случае разгона Верховного 
Совета он освободит мне свою 
должность.

То, что разгон Верховного 
Совета возможен, я понимал, 
хотя считал, что это произойдет 
через два-три года.

Уходил с «Амкодора» я с 
гнетущим чувством и большим 
сожалением. Десять лет активной 
трудовой деятельности. Многие 
люди стали близкими и родны-
ми. С этими людьми я строил 
жилые дома, создавал новые 
производства и рабочие места. 
Со мной и фирмой большинство 
из них связывало свои надежды 
и планы. За эти годы многие 
талантливые молодые специа-
листы стали хорошими руково-
дителями, крупными специали-
стами своего дела, акционерами 
«Амкодора» и совладельцами 
предприятий. Сомнения в пра-
вильности своего решения были, 
и очень большие.

(Продолжение следует.)

НАБАТ

Василий ШЛЫНДИКОВ

Слева направо: С.М. Казанцев, А.А. Дударев, В.М. Шлындиков, 
В.В. Андриевич

 МЕМУАРЫ

Адкрыты ліст 
хрысціян Беларусі

рычу пра гвалт, лямантую пра спусташэнне.
Біблія, кніга прарока Ераміі

Мы, вернікі ўсіх хрысціянскіх 
канфесій Беларусі, усведамляючы 
сваю адказнасць перад Богам і 
грамадствам, заяўляем:

Свядомае скаж энне 
інфармацыі пра вынікі галаса-
вання на прэзідэнцкіх выбарах 9 
жніўня 2020 года, ілжэсведчанні 
ў судах, дэзынфармацыя ў СМІ, 
заведама неправасудныя рашэнні 
– гэта не толькі парушэнне 
законаў Рэспублікі Беларусь, але 
і вялікі грэх. Не хлусі, не кажы 
ілжывага сведчання на блізкага 
твайго – гэта Божая запаведзь.

Выкарыстанне зброі сілавымі 
структурамі Беларусі, якое пры-
вяло да гібелі мірных грамад-
зян, катаванні і прычыненне 
цяжкіх цялесных пашкоджанняў 
перавялі палітычнае супраць-
стаянне ў маральна-этычную 

плоскасць. Падтрымліваць неза-
конныя дзеянні ўлад амаральна. 
Маўчаць пра беззаконні – зна-
чыць прычыняць пакуты дзя-
сяткам тысяч чалавек па ўсёй 
краіне.

«Агіда душы Яго: вочы ганары-
стыя, язык хлуслівы і рукі, што 
праліваюць нявінную кроў, сэрца, 
якое куе ліхія намыслы, ногі, якія 
шпарка бягуць да ліхадзейства, 
ілжывы сведка, які хлусіць…» 
(Біблія, Выслоўі).

Узвышаць голас за праўду і 
справядлівасць – гэта ўнутраная 
патрэба хрысціян, якія жывуць 
у адпаведнасці з евангельскім 
маральным законам і ў згодзе з 
сумленнем, якое з’яўляецца гола-
сам Божым.

Таму мы, хрысціяне Беларусі, 
заклікаем кожнага чалавека, які 

прадстаўляе дзяржаўныя орга-
ны, зрабіць усё, што ад вас зале-
жыць, каб:

– спыніць гвалт у дачыненні 
да грамадзян Беларусі, якія 
мірна выказваюць сваё мерка-
ванне пра сітуацыю ў краіне, 
што гарантуецца артыкулам 33 
Канстытуцыі РБ;

– аднавіць законнасць. Для 
гэтага неабходна вызваліць усіх 
затрыманых па палітычных 
матывах і прыцягнуць да 
адказнасці прадстаўнікоў 
дзяржаўных органаў, якія 
парушылі законы РБ;

– правесці новыя прэзідэнцкія 
выбары ў самыя кароткія тэрміны, 
прадугледжаныя заканадаўствам 
РБ. Выбары павінны адпавядаць 
міжнародным дэмакратычным 
стандартам.

Упэўненыя, што выканан-
не гэтых патрабаванняў здыме 
прэтэнзіі грамадзян Беларусі да 

ўлад і адновіць грамадскі спакой.
Мы спачуваем усім пацярпе-

лым. Сэрцы хрысціян Беларусі і 
дзверы нашых цэркваў адчынены 
для тых, хто мае патрэбу ў дапа-
мозе, незалежна ад палітычных 
перакананняў.

Мы падтрымліваем грамад-
зян Беларусі, якія рэалізуюць 
дадзенае Богам і пацверджанае 
Канстытуцыяй РБ права на сва-
боду меркаванняў і перакананняў, 
іх свабоднае выказванне ў рамках 
закона без ужывання гвалту.

Мы просім кожнага маліцца 
Богу і рабіць усё, што ад яго зале-
жыць, каб аднавіць мір, згоду і 
справядлівасць у нашым агуль-
ным доме – Беларусі.

Мы заклікаем усіх 
хрысціян публічна выказац-
ца супраць беззаконня і гвалту 
ў Беларусі, таму што маўчанне 
азначае супрацоўніцтва з 
прыгнятальнікамі.

Падпісаліся:
Георгій Рой, протаіерэй, Беларуская 
праваслаўная царква, Гродна,
Уладзімір ДРАБЫШЭЎСКІ, протаіерэй, 
праваславіе, Гомель,
Вольга СЕВЯРЫНЕЦ, верніца каталіцкага 
касцёла, Мiнск,
Дзяніс КАРАСЦЯЛЁЎ, святар, храм іконы 
Божай Маці “Усіх тужлівых Радасць”, 
Мінск,
Дзмітрый ЗЯЛЕНСКІ, пастар, царква Ісуса 
Хрыста, Мінск,
Віктар ЖУК, святар, рымска-каталіцкі 
прыход Св.Уладзіслава, Віцебск,
Мікалай БАРЫЧЭЎСКІ, пастар, царква 
хрысціян веры евангельскай “Міласць 
Ісуса”, г.Крупкі Мінскай вобл.,
Аляксандр ПАЛХОЎСКІ, святар, Мінская 
духоўная семінарыя, г.п.Жыровічы 
Гродзенскай вобл.,
Наталля ГРЭЗІНА, іканапісец, 
Кафедральны сабор, Мінск,
Аляксандр ПАТЛІС, прыхаджанін царквы 
“Святло Надзеі”, Мінск,
Аляксей ВАРАНКО, святар, грэка-
каталіцкая парафія “Уваскрасення 
Хрыстовага”, Віцебск,
Ганна ХАРЛАНЧУК-ЮЖАКОВА, верніца, 
царква “Ян Прадвеснік”, Мiнск,
Уладзіслаў БАГАМОЛЬНІКАЎ, святар, 
Праваслаўная царква, Мінск,
Аляксандр НОВІКАЎ, святар, 
Праваслаўная царква, Мінск,
Алёна ПАЛАЧАНСКАЯ, парафіянка, 
Каталіцкі касцёл, Брэст,
Вольга НІКАНАВА, верніца, царква 
хрысціян поўнага Евангелля “Новае 
жыцце”, Мiнск,
Екацярына ГАРДЫМАВА, прыхаджанка, 
Свята-Сімяонаўскі сабор, Брэст,
Іна СОРКІНА, прыхаджанка, грэка-каталіцкая 
царква Маці Божай Фацімскай, Гродна,

Андрэй КАЦАЛАПАЎ, прыхаджанін, 
яўрэйская рэлігійная месіянская суполка 
“Шатры Выратавання”, Магілёў,
Дзмітрый УСЦІМЧУК, сан – чытальнік, 
статус – прыхаджанін, храм у гонар 
Кірыла Тураўскага пры Мінскай духоўнай 
акадэміі, Мінск,
Надзея СМIРНОВА, парафiянка, касцёл/
парафiя Св.Казiмiра, г.Маладзечна,
Ігар ТУНІЦЫН, пастар, Евангелічная 
рэфарматарская царква, Мінск,
Вікторыя СТРАЙНЮК, прыхаджанка, 
Свята-Елісавецінскі жаночы манастыр, Мінск,
Юлія ЖЫБРЫК, прыхаджанка, 
грамадзянка Рэспублікі Беларусь, царква 
“Слова веры”, Мінеапаліс (ЗША),
Веніямін БРУХ, служыцель, Царква Ісуса 
Хрыста, д.Бараўляны Мінскага р-на,
Яўген АЛЫМАЎ, іпадыякан, Праваслаўная 
царква, Мінск,
Канстанцін ШЫТАЛЬ, парафіянін, парафія 
Імя Найсвяцейшай Панны Марыі, 
в.Параф’янава,
Антоній БОКУН, пастар царквы 
“Ян Прадвеснік”, Мінск,
Дзмітрый КАРНЕЕНКА, пазаштатны 
алтарнік, выкладчык нядзельнай школы, 
царква Андрэя Першазванага, Віцебск,
Ганна КУЛЕШ, прыхаджанка, 
Крыжаўзвіжанскі касцёл, г.Вілейка,
Аляксей ЗАСЕНКА, алтарнік, храм іконы 
Божай Маці “Уцеха і Суцяшэнне”, 
в.Аксакаўшчына Мінскага р-на,
Тарас ЦЯЛЬКОЎСКІ, пастар царквы 
“Тройца”, Мінск,
Андрэй СТРОЦАЎ, прыхаджанін, 
Петрапаўлаўскі сабор, Мінск,
Святлана МАНЬКО-РАДКЕВІЧ, верніца, 
касцёл Нараджэння Найсвяцейшай Дзевы 
Марыі, г.Заслаўе,
Яраслаў ВЯЗОЎСКІ, пастар, Евангельская 
рэфармацкая прэсвітарыянская царква, 
Мінск,

Святлана ШКЛЯР, прыхаджанка, храм 
Іконы Божай Маці “Усіх тужлівых 
Радасць”, Мінск,
Наталля ЛОКІЦЬ, прыхаджанка, 
выкладчык нядзельнай школы, царква 
ў гонар іконы Божай Маці “Збавіцельніца”, 
г.Жодзіна Мінскай вобл.,
Сяргей КОЗЕЛ, пастар царквы 
евангельскіх хрысціян-баптыстаў 
“Уваскрэсенне”, г.Стоўбцы,
Таццяна ВЫСОЦКАЯ, верніца, 
Архікафедральны касцёл Найсвяцейшага 
Імя Найсвяцейшай Панны Марыі, Мінск,
Дзмітрый МАМОЙКА, пастар царквы 
“Новая Зямля”, Мінск,
Алена ТУМАРКІНА, прыхаджанка, царква 
Апостала Андрэя Першазванага, Мiнск,
Сяргей ХАЦЬКО, пастар, царква хрысціян 
веры евангельскай “Благадаць”, 
аг.Барковічы Верхнядзвінскага р-на,
Тамара ГІЛЬ, прыхаджанка, царква 
“Божая ласка”, аг.Ракаў,
Вольга АЛЕЙНІК, верніца, вядучая 
біблійных і малітоўных сустрэч, 
Беларуская праваслаўная царква, Мінск,
Юрый ЛІПОЎСКІ, прыхаджанін, царква 
“Новае жыццё”, в.Гарадзішча,
Уладзімір СОНІЧ, дыякан, царква 
хрысціян веры евангельскай “Благадаць”, 
Мінск,
Дзмітрый ЮРЦЭВІЧ, прыхаджанін, царква 
Царства Божага, г.Наваполацк,
Іван АНАНЧЫКАЎ, прыхаджанін, 
храм Іконы Божай Маці “Усіх тужлівых 
Радасць”, Мінск,
Галіна АРЛОВА, парафіянка, касцёл 
Святой Тройцы, г.Глыбокае Віцебскай 
вобл.,
Анастасія НЕКРАШЭВІЧ, прыхаджанка, 
прыход храма Благавернага князя 
Аляксандра Неўскага, Мінск.
На сённяшні дзень пад лістом 
падпісаліся больш за 1100 чалавек..

Белорусов в БПС-Сбербанке 
теперь узнает искусственный 

интеллект
бербанк усовершенствовал технолог ю голосовой б ометр . 
осле нтеграц  скусственного нтеллекта в ртуальный 

помо н к леся узнает людей по голосу без л шн х вопросов.

СлЫШАлИ?

Голосовой бот Алеся перешла на 
искусственный интеллект: если рань-
ше она строго следовала алгоритмам, 
то сейчас гораздо быстрее анализирует 
запросы, учится на них и совершен-
ствует манеру общения. А благодаря 
голосовой биометрии без дополни-
тельных вопросов подскажет остаток 
по карте или задолженность по креди-
ту. А еще поможет узнать, когда можно 
получить оформленную карту, озвучит 
актуальные курсы валют и решит дру-
гие задачи.

«Центр клиентской поддержки БПС-
Сбербанка стал первым контакт-цен-
тром в Беларуси, где реализованы все 
современные AI-технологии по обра-
ботке естественной речи. Это позво-
ляет оперативно решать большинство 
вопросов без участия оператора, что 
удобно для самого клиента. Но это так-
же повышает эффективность сервисной 
поддержки, ведь виртуальный помощник 
способен полноценно ответить пример-
но на треть обращений. И это не пре-
дел: с каждым месяцем Алеся осваивает 
новые навыки и возможности. То, что 
раньше казалось фантастикой, сегодня 
становится реальностью», – отметил 
заместитель председателя правления 
БПС-Сбербанка Олег Бородко.

Внедрение нейронных сетей и 
интеграция с голосовой биометрией 
происходили бесшовно. Специалисты 

впервые в Беларуси объединили в 
одном клиентском сценарии техноло-
гию распознавания естественной речи 
и голосовую биометрию. Тем самым в 
БПС-Сбербанке планируют повысить 
скорость и качество обслуживания. 
Это также усилит безопасность сер-
висной поддержки в дистанционном 
формате.

Чтобы при звонке в банк узнава-
ли с первого слова, нужно разрешить 
запись голосового слепка. Банк может 
обращаться к сохраненному слепку для 
верификации. Процедура происходит 
мгновенно и не предполагает паузы.

В текущем году в БПС-Сбербанке 
также внедрили новые для рынка тех-
нологии речевой и текстовой аналитики 
взаимодействий. Теперь звонки и чаты 
анализируются с применением техно-
логий AI. Решение призвано улучшить 
качество обслуживания, в том числе 
выявлять «скрытые зоны».

«Технология речевой и тексто-
вой аналитики позволяет увидеть, на 
какие реплики оператора была позитив-
ная реакция, а на какие – негативная. 
Рекомендации по общению формиру-
ются ежедневно, – рассказала дирек-
тор центра клиентской поддержки Анна 
Литвинович. – Это дает нам возмож-
ность говорить с клиентом на одном 
языке, а значит, быть еще более полез-
ными».

Нельзя люб ть ога, 
не возненав дев то, 
что н ненав д т. 
ы не только дол ны 
удаляться от зла 

 отказываться 
от продол ен я зн  

во зле. ы дол ны стоять 
во всеору  прот в зла, 
прот востоять ему всем 

сердцем .

МУДРЫЕ МЫСлИ

Чарльз Сперджен, английский 
богослов XIX века.
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Р О З Г А Л А С

Из ПЕРВЫХ УСТ

Матушка Гаўрыіла як адвакатка д’ябла?

Дача сгорела – совесть осталась

Бить 
или не бить?
Как сказал известный актер Национального академи-

ческого драматического театра имени М.Горького Игорь 
Андреев: «Ты не белорус, если тебя ни разу не арестовали». 
Сказал с улыбкой, горькой иронией. Профессионализм не 
позволил человеку даже в этой экстраординарной ситуа-
ции как говорят актеры, «плюсовать», давить на эмоции 
– его ведь не били… Понимаете?! «Когда меня повели 
на обыск, сотрудница сказала: «Не бойтесь, вас бить не 
будут».

Спасибо вам, люди в форме! Некоторых вы все-таки не 
бьете. Хотя слова ваши рвут ткань души хуже дубинки. Не 
чувствуете?

Артиста Андреева с женой арестовали в пятницу 13 
ноября, когда немолодая семейная пара переходила про-
спект Независимости в районе Русского театра. Да, рядом 
стояла цепь солидарности в память о погибшем Романе 
Бондаренко. Но Андреевы даже не дошли до нее. Вдруг 
прямо на переходе резко затормозил бусик, выбежавшие 
омоновцы схватили Игоря Александровича. Жена пошла 
за ним в автобус сама. Ее не брали! Но и не препятствова-
ли ее желанию быть вместе с мужем. Смогла ли бы я про-
явить такое присутствие духа?.. А Ольга Андреева смогла.

Сейчас сотни белорусских женщин и мужчин пока-
зывают пример высочайшего душевного благородства. 
Артист того же Русского театра Александр Жданович во 
время воскресного марша заступился за молодую женщи-
ну – и пошел в автозак вместо нее. А считалось, что идей-
ных среди нас уже давно нет, все они, идейные, утонули в 
компрадорском капитализме. Оказалось, совсем иначе. И 
это, признаюсь, окрыляет.

Вместе со многими задержанными в тот день, 13 ноя-
бря, Андреевы десять часов провели в здании Московского 
РУВД. Слава Богу, не на ногах с поднятыми вверх руками. 
Опять-таки спасибо людям в форме – человечность порой 
шевелится и в их сердцах. Но не захлебнутся ли они в сво-
ей безмерной щедрости?

Как рассказывала потом Ольга Яковлевна, все сидев-
шие рядом с ними в РУВД были очень приличные люди: 
директор художественной школы Андрей Адамчик, быв-
ший директор одного из популярных столичных сайтов 
Агния Лойко, студенты БГУ, лингвистического и медицин-
ского университетов. В общем, «наркоманы и тунеядцы, 
проплаченные, продажные протестуны». Молодых увезли 
отбывать сутки на Окрестина. Людей старшего возраста, 
после того как откатали пальчики и сфотографировали в 
разных ракурсах, поздно вечером отпустили. Вот что рас-
сказала Ольга Андреева:

– В оформлении бумаг принимало участие огромное 
количество сотрудников, которые кормятся за наши день-
ги. Самым ярким моментом было ознакомление с прото-
колом, в котором нам было приписано участие в меропри-
ятии, которое было достаточно далеко от того места, на 
котором нас задержали. Якобы у нас были траурные свечи 
и мы находились в большой толпе. Доказать, что нас там 
не было, невозможно. Это просто сеть лжи. Мы, конечно, 
выразили несогласие и написали опровержение, но это ни 
на что не повлияет. Теперь ждем суда.

Сеть лжи… Сеть сотрудников огромного аппарата 
МВД, безмерно развращенных за эти несколько месяцев 
беззаконием и вседозволенностью. Они узнали, что по 
собственному желанию могут бить людей, а могут и 
не бить, высокомерно утешая задержанных: «Не бес-
покойтесь…» Могут издеваться, заставив много часов 
стоять с поднятыми вверх руками, а могут оставить их 
в более-менее естественном положении. Люди в пого-
нах попробовали на вкус почти весь спектр порока: 
они лжесвидетельствовали, предавали, унижали. Они 
с высочайшего позволения высокомерно наплевали на 
закон. И за это получали большие деньги и, наверное, 
моральное удовлетворение.

А вы не задавались вопросом, не задумывались: что 
с этими людьми нам, обществу, делать в будущем? Ведь 
как бы ни завершился белорусский политический кризис, 
но люди в милицейской форме уже не смогут потом под-
чиняться закону. Они не захотят меняться, да и просто не 
сумеют вновь стать строгими правоведами, блюстителями 
закона, юристами-буквоедами. Люди почувствовали вкус 
самой разнузданной вольницы, вкусили сладость самой 
жестокой и необузданной силы. Они практически людое-
ды – с каким азартом охотились на людей!.. И что потом? 
Встать в строй?! Нет! Если наша революция не победит, 
следующей властью как раз будут они, силовики. Хунта. И 
это страшно. И допустить это никак невозможно!

Угрожали смертью...
отрудн к кадем  наук попал после марша в больн цу с сотрясен ем  переломом

        С МоЕЙ КолоКольНИ

Елена МОЛОЧКО

1 ноября в Минске проходил 
марш против террора – шествие 
направлялось к Куропатам. В ито-
ге было задержано около 300 чело-
век, впоследствии 231 из них ста-
ли подозреваемыми по уголовному 
делу. Сотрудник Академии наук 
Андрей – один из задержанных в 
тот день. Причем его взяли уже 
после окончания акции, а спустя 
несколько часов он попал в боль-
ницу с сотрясением мозга и много-
численными ушибами. Но, как ни 
странно, после этого с ним никто 
не связывался – ни по собственно 
задержанию, ни по травмам. Он 
рассказал свою историю.

Андрей Я. работает младшим 
научным сотрудником в одном из под-
разделений Академии наук. 1 ноября 
он возвращался домой по Логойскому 
тракту и был уже довольно далеко от 
места акции, когда понял, что рядом с 
ним едет «какой-то странный серый 
бус». Оттуда на Андрея, по его словам, 
«выскочили омоновцы» и затолкали 
его внутрь.

Там у Андрея досмотрели рюк-
зак, где нашли лазерную указку и 
бинокль. Указку, говорит собеседник, 
он просто носил с собой, как и дру-
гие канцелярские принадлежности с 
работы, а бинокль в числе прочего 
использует, чтобы наблюдать за пти-
цами – у него «много точек пересече-
ния с орнитологами».

После этой находки с Андреем 
записали ролик, который назавтра 
показали по государственному теле-
видению. Это же видео разместили 
и некоторые провластные Telegram-
каналы. На кадрах можно увидеть, 
как у Андрея спрашивают «Зачем 
бинокль?», на что мужчина отвечает: 
«Птичек смотрю». Также ему зада-
ют вопрос, кто светил сотрудникам 
милиции указкой в глаза, и Андрей 
говорит: «Не знаю, точно не я».

– После того как они сняли 
ролик, начали требовать, чтобы 
я разблокировал свой телефон, – 

продолжает наш собеседник. – Я 
отказался, и меня начали изби-
вать. Били руками, ногами, угрожа-
ли убить, повесить, утопить. Еще 
грозились, что в задницу засунут 
дубинку, штаны порезали.

Телефон я не разблокировал, 
они его сломали. После этого меня 
отвезли в Советское РУВД, отвели 
в какой-то подвал, где уже стояли 
другие задержанные люди, состави-
ли опись вещей. Причем в протоко-
ле не было уже ни бинокля, ни указ-
ки, ни ключей. Но большая часть 
вещей потом вернулась.

Затем меня вывели во двор. Я 
уже в том подвале себя неважно 
чувствовал, а на улице просто сто-
ял у стенки и в один момент начал 
терять сознание. Кто-то из задер-
жанных был врачом и сразу опреде-
лил, что у меня сотрясение мозга.

В РУВД мне вызвали скорую – ско-
рая меня там обследовала, а потом 
отвезла в 5-ю городскую клиническую 
больницу, где я и пробыл пять дней. 
Сейчас нахожусь на больничном.

Андрей показал TUT.BY копии 
результатов осмотра врачами, а 
также выписной эпикриз, где в гра-
фе «диагноз» прописано: «ЧМТ лег-
кой степени, сотрясение головного 
мозга, перелом передней и верхней 

стенок левой ВЧП (верхнечелюст-
ной пазухи), ушиб, гематома мяг-
ких тканей левой ягодицы и бедра». 
На фото, снятом в первые дни в 
больнице, видно, что у него огром-
ная гематома почти на все бедро, 
а также кровоподтеки вокруг глаз, 
характерные для сотрясения.

– Как я себя сейчас чувствую? 
Уже нормально, я достаточно 
быстро восстанавливаюсь, – про-
должает Андрей. – Единственное 
неприятное ощущение: переломы 
все еще немного чувствуются, но, в 
принципе, нормально. Даже мои дру-
зья удивились, как на мне все так 
быстро зажило. Психологически – 
тоже вроде нормально. Я выжил, 
здоровье вроде бы восстанавлива-
ется, и это самое главное.

Он добавляет, что единствен-
ное, о чем думал в том микроав-
тобусе, – это как выжить и мини-
мизировать ущерб. Очутившись в 
больнице в порванной одежде и со 
сломанным смартфоном, первым 
делом Андрей попросил у санитар-
ки телефон и позвонил своей мате-
ри – это был единственный номер, 
который он помнил наизусть. 
Потом уже о случившемся узнал 
близкий друг, а за ним и коллеги.

На вопрос, связывались ли с 

ним сотрудники Следственного 
комитета, Андрей отвечает отри-
цательно.

– Этого не было. Как я понял, в 
те пять дней, что я лежал в боль-
нице, ко мне еще должны были при-
йти из Следственного комитета, 
потому что меня задерживали и 
доставили в больницу из милиции. 
Но за это время никто обо мне так 
и не вспомнил.

Когда я недавно более-менее 
оклемался, то решил забрать свои 
вещи из РУВД. И мне пришлось 
несколько раз курсировать между 
Якуба Коласа, 3 и 9 (адрес РУВД 
Советского района Минска. – Прим.
TUT.BY), чтобы они определились, 
кто я такой, за что меня задер-
жали и где мои вещи. Мой рюкзак 
нашелся по чистой случайности: 
на нем сохранилась бирка с именем. 
Видимо, там случился какой-то 
документационный бардак.

Так что пока я просто выжи-
даю, что же будет дальше. Потому 
что, сами понимаете, почти всем, 
кого в тот день задержали, при-
шили уголовную статью. А мне – 
только предупреждение.

Андрей говорит о документе, 
пришедшем на имя его руководите-
ля. В письме, подписанном началь-
ником ГУВД Мингорисполкома 
Михаилом Грибом, говорится, что 
«01.11.2020 в отношении (здесь 
называется фамилия, имя долж-
ность нашего собеседника. – Прим.
TUT.BY) составлено 2 протокола 
об административных правонару-
шениях по статьям 23.34 и 23.4 
Кодекса Республики Беларусь об 
административных правонаруше-
ниях за участие в несанкциониро-
ванном массовом мероприятии.

В той связи предлагаем Вам в 
рамках компетенции провести 
разъяснительную беседу с (здесь 
вновь называется имя. – Прим.
TUT.BY) о недопустимости подоб-
ных действий в дальнейшем и необ-

ходимости соблюдения действую-
щего законодательства.

В ходе беседы необходимо довести 
объективную информацию, в пер-
вую очередь размещаемую в государ-
ственных СМИ, о деструктивных 
проявлениях, в том числе со стороны 
Telegram-каналов и иных масс-медиа, 
в отношении нашего государства и 
народа, применяемых при этом фейк-
технологиях, попытках манипули-
рования общественным мнением и 
поведением различных групп граж-
дан» (копия письма, как и медицин-
ских документов, есть в распоряже-
нии TUT.BY).

Пока эта беседа не проводилась: 
официально Андрей продолжает 
находиться на больничном.

– Причем записей о том, что 
такие протоколы составлялись, в 
самой милиции нет, и они сами не 
понимают, что к чему. Так что я 
пока выжидаю, разве что к право-
защитникам обратился. Они посо-
ветовали подождать, посмотреть, 
что будет, потому что тоже с 
таким ранее не сталкивались.

Собеседник добавляет, что был 
приятно удивлен тем, как его под-
держали коллеги и друзья. Также, 
пока Андрей лежал в больнице, 
другие сотрудники академии завол-
новались, что его могут уволить. 
Но официальных бумаг об уволь-
нении сотруднику не поступало. 
«Да, ходили слухи, но пока вроде все 
замяли», – говорит он.

Андрей считает, что произошед-
шее с ним, как и массовые задер-
жания на воскресных акциях и 
последующие административные 
и уголовные дела, – это «попытка 
запугать как можно больше народу».

– Да, страшно, если такое слу-
чается с тобой или твоим близ-
ким, это очень тяжело. Но что 
поделать, в такое вот нелегкое 
время мы живем. И все эти случаи 
– обычный террор, – говорит он.

(TUT.BY)

НЕльГА МАЎЧАЦь!

Настаяцельніца гродзенска-
га жаночага манастыра Гаўрыіла 
зноў апынулася ў цэнтры скандалу. 
Відаць, публічная слава, як магніт 
металічныя апілкі, прыцягвае 
матушку, і замест малітваў у мана-
стырскай келлі яна ўсё часцей пача-
ла выходзіць на публіку. Многім 
запомнілася яе эмацыйнае высту-
пленне на сталічным жаночым 
форуме ў падтрымку дзейнай ўлады, 
падчас якога Гаўрыіла абразліва 
выказалася пра беларускія нацыя-
нальныя сімвалы і назвала масавыя 
народныя пратэсты “шествиями 
беснующихся”. Трэба адзначыць, 
што тады Беларуская праваслаўная 
царква афіцыйна адмежавалася ад 
слоў манахіні, а тая была вымушана 
прынесці публічныя прабачэнні.

І вось – чарговы выхад 
Гаўрыілы. Гэтым разам яна напяк-
ла тартоў і ўласнай персонай 
заявілася ва Упраўленне ўнутраных 
спраў Гродзенскага аблвыканка-
ма. Выступаючы перад сілавікамі 
(дзеля такога візіту яны былі без 
масак і без дубінак), ігумення зноў 
праявіла дар красамоўства і най-

перш падзякавала ім за навядзенне 
парадку на вуліцах. Як паведаміла 
прэс-служба Гродзенскага УУС, 
Гаўрыіла “параіла сілавікам не 
баяцца, калі чуюць нейкія дакоры 
ў свой адрас, а яшчэ страшней – 
праклёны, бо яны не закрануць вас”.

Ні словам клапатлівая матушка 
не паспачувала тысячам збітых і 
пакалечаных. 

Не ўспомніла Гаўрыіла і пра 
міласэрнасць, а гэтае слова было 
б вельмі дарэчы ў той установе з 
вуснаў Божай служкі.

Не працытавала ігумення хоць бы 
слова свайго непасрэднага начальніка 
мітрапаліта Веніяміна (жаночы 
манастыр у Гродне стаўрапігіяльны 
і не падпарадкоўваецца архіепіскапу 
Гродзенскаму і Ваўкавыскаму 
Арцемію). А новапрызначаны 
мітрапаліт сказаў: “Датычна той 
сітуацыі, у якой цяпер апынулася 
наша краіна, мы асуджаем кожны 
грэх і ўсялякае беззаконне, асуджа-
ем гвалт, несправядлівасць, асуд-
жаем ўсякую няпраўду”. І заклікаў 
змагацца супраць гвалту і за праўду 
справамі евангельскімі.

Відаць, “справай евангельскай” 
манахіня лічыць выпечку тартоў, 
на якіх выпісаныя прыгожымі 
вензелямі красаваліся надпісы 
“Спасибо ОМОНу за мир, поря-
док и патриотизм”, “Благословим 
наших милиционеров”. Відаць, для 
Гаўрыілы пасланне мітрапаліта – 
не ўказ, і яна падсалоджвае служ-
бу амапаўцам, якія працягваюць 
чыніць гвалт і здзек з мірных гра-
мадзян. І крывадушна (па сутнасці 
хлусліва) абяцае сваім падапечным 
засцярогу ад народных праклёнаў.

То каму яна служыць – Богу 
ці таму, хто з’яўляецца бацькам 
хлусні? У Евангеллі ад Мацвея 
гаворыцца: “Сцеражыцеся ілжывых 
прарокаў, якія падыходзяць да вас 
у авечай вопратцы, нутро ж у іх 
– ваўкоў драпежных... Адступіцеся 
ад Мяне, спраўцы беззаконня”. Ці 
не пра такіх, як Гаўрыіла, гэтыя 
апостальскія словы?

Кажуць, што ў прысланай у 
Гродна з Расіі ігуменні Гаўрыілы 
“моцныя плечы” на патрыяршым 
падворку ў Маскве, таму яна так бяз-
боязна паводзіць сябе. Так гэта ці 
не так – пэўнасці ў мяне няма. Для 
мяне, як праваслаўнага хрысціяніна, 
пэўна адно – ігумення-палітык 
сваімі выступленнямі і публічнымі 
паводзінамі дыскрэдытуе Беларускую 
праваслаўную царкву, адварочвае ад 
яе шматлікіх вернікаў. Дзіўна, чаму 
БПЦ лічыць дастатковым толькі 
“адмежавацца” ад выказванняў 
Гаўрыілы, якой больш падышоў бы 
манастыр дзе-небудзь пад Тамбовам 
ці Краснаярскам...

Георгій МАРЦІНОЎСКІ, 
мінчанін.

оДИЧАНИЕ

Как снег на голову: неизвестные 
подожгли дачу академика-кардиолога 
Александра Мрочека. Подожгли одновре-
менно с трех концов, а чтобы уж сомне-
ний никаких не было – подбросили запи-
ску с обвинениями в адрес врача и куклу 
с глазами, залитыми красной краской. 
Так сказать, намек.

Александр Геннадьевич оказался 
самым титулованным белорусским меди-
ком из числа выступивших против наси-
лия на белорусских улицах и площадях. 
Понятно, он не мог промолчать: кто-то 
ведь должен был высказать отношение и 

к фальсификации результатов выборов, 
и к избиениям граждан, задержанных 
во время мирных акций протеста. Он 
высказал. Власть отреагировала негатив-
но. Его сняли с должности директора 
РНПЦ «Кардиология». Сейчас вот – дачу 
попытались сжечь.

Одна из монографий академи-
ка Мрочека посвящена экстремальной 
хирургии. В ней Александр Геннадьевич 
обобщил свой многолетний опыт, в том 
числе по профилактике внезапной смер-
ти (там даже подзаголовок соответству-
ющий есть – «Профилактика преждев-
ременной смерти»). Вряд ли он думал о 
том, что сегодня сам факт жизни врача 
в Беларуси будет чем-то экстремальным. 
Но – дожил.

Конечно, я вспомнил о недавнем 
поджоге, так сказать, «родового гнезда» 
командира ОМОНа при ГУВД Минска 
Дмитрия Балабы. Тогда об этом тоже 
много писали. И сейчас – не сомневаюсь 
– поползут слухи: дескать, вот и «ответ» 
последовал.

Ответ, прямо скажем, не слишком 
симметричный и уж совсем не достой-
ный приличных людей. Любой трез-

вомыслящий человек понимает, что 
академик медицины к поджогу дома, 
в котором родился полковник Балаба, 
отношения не имеет. Как, вероятно, 
и полковник не имеет отношения к 
поджогу дачи академика. Скорее все-
го, кому-то очень хотелось «намек-
нуть» не столько Александру Мрочеку, 
сколько многим и многим другим: мол, 
смотрите, у вас тоже есть дачи, маши-
ны, квартиры – и ваша позиция может 
обернуться вполне конкретным убыт-
ком.

Не знаю, что подумали те, кому был 
адресован этот, говоря современным 
языком, месседж. Но вот что касает-
ся самого Александра Геннадьевича 
Мрочека, то, искренне сочувствуя ему 
в связи со случившимся, могу сказать 
одно: дача сгорела – совесть осталась. 
Осталось уважение к нему всех тех, 
кому он спасал жизни. Тех, кому он 
помог войти в медицинскую профес-
сию. Тех, кто впервые узнал о нем тогда, 
когда он высказал позицию честного и 
мужественного гражданина.

Дача сгорела – совесть осталась.
Александр ФЕДУТА.

Цывілізаваны народ 
і варварская ўлада

На смерць амана андарэнкі

SOS!

Колькі людзей ім трэ-
ба забіць і скалечыць дзеля 
ўтрымання ўлады?

Яны ўголас заяўляюць аб 
вайне.

Ім хочацца пусціць вялікую 
кроў, каб запалохаць, адбіць 
жаданне перамен.

Сваёй жорсткасцю, нялюд-
скасцю яны хочуць справака-
ваць бойню. Так і ўспамінаецца 
Энгельсава: яны “хочуць 
завабіць нас неадменна туды, 
дзе страляе ружжо і сячэ 
шабля”.

Хочацца верыць, што нашы 
жанчыны і мужчыны, наша 
моладзь, наш народ “такое 
задавальненне сваім ворагам… 
пэўна не даставіць” (зноў 
Энгельс).

Мы бачым супрацьстаянне 
цывілізаванага народа і варвар-
скай улады.

Гістарычна цывілізацыя 
перамагае дзікунства і варвар-
ства. На жаль, не без ахвяр.

Анатоль СІДАРЭВІЧ, 
грамадзянін Рэспублікі 

Беларусь.



СЛУЦКI ЗБРОЙНЫ ЧЫН

http://www.nv-online.info88 17 ËIÑÒÀÏÀÄÀ 2020 ã.

П А М Я Ц Ь http://www.nv-online.info88 11 ÆÍI¢Íß 2020 ã.

К А Л Е Й Д А С К О П http://www.nv-online.info88 19 ÌÀß 2020 ã.

К А Л Е Й Д А С К О П

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02 0 106 ад 0.04.2004. 22001 , Мінск, пр т Незалежнасці, 79 1. Падпiса
на ў друк 1 .05.2020 у 17.00. Аб' м 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi:  Мiнск, вул.Энгельса, а. 
Прыёмная: тэл./факс ( 1 ) - - 1. 

Рэкламны аддзел ( 1 ) - - 9.
i i i .  

:// . - i .i  

ШАХМАТЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫЛКО.

з  ПЕРШЫХ  ВУСНАЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
алоўны трэнер зборнай еларусі па веславанні на байдарках і каноэ распав ў 

Народнай Волі  пра тое, чаму с ння не варта апускаць рукі .

УТБол

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
дбыліся матчы га тура чэмпіянату еларусі 

па утболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
аханне, любоў да еларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта еларусі гора Барад ліна.
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МАзАІКА

МАзАІКА

Ізноў гульня…
эмпіянат еларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.
Як стала вядома, жаночае 

першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №9 106 ад 0.04.2004.  Пр т Незалежнасці, 79 1, 22001 , г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.0 .2020 у 17.00. Аб' м 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

Из ПЕРВЫХ УСТ ДУХоЎНАЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр Л ПСК

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

рацяг. ачатак у  .
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Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.

Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
інскае хакейнае “ ынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

ладшего сына рона звестная белорусская актр са род ла очень быстро. За полчаса до его ро ден я 
она е е соб ралась в магаз н  на тусовку с друзьям   на роды не было да е намека

Владимир ЯПРИН ЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

знесмен  чемп он м ра по самбо рассказал Народной Воле  о легендарном борце лександре едведе, 
о государстве  ч новн ках, о зн  после того, как переболел коронав русом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

лЕГІяНЕРЫ

ЧАСТНАя ИзНь

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

СТАРоНКІ ГІСТоРЫІ

Уладзімір ЛЯХОЎСКІ, кандыдат гiстарычных навук

З а  ш т о  в а я в а л і  б е л а р у с ы  1 0 0  г а д о ў  т а м у

Мне хочацца засяродзіць ува-
гу найперш на ключавых моман-
тах: перадумовах і рухаючых сілах 
нацыянальнага і сацыяльнага 
ўздыму на Случчыне ў 1920 годзе, 
прычынах паражэння паўстання, 
месцы і значэнні збройнага чыну 
случакоў у гісторыі беларускага 
вызвольнага руху.

У гістарычнай літаратуры 
ў дачыненні да гэтай падзеі 
найчасцей выкарыстоўваецца 
тэрмін «паўстанне», але, на 
думку многіх даследчыкаў, 
такое азначэнне не зусім слуш-
нае. Паводле агульнапрыня-
тай тэрміналогіі, паўстанне – 
збройнае выступленне супраць 
існага ўладнага рэжыму, якому 
падкантрольна дадзеная тэры-
торыя. Арганізацыя беларускіх 
органаў мясцовае ўлады і зброй-
ных сіл на Случчыне пачалася 
на завяршальным этапе поль-
ска-савецкай вайны, у час, 
калі большая частка павету не 
падпарадкоўвалася савецкай 
уладзе, а авангарды 16-й чыр-
вонай арміі знаходзіліся ад 
Слуцка за некалькі дзясяткаў 
кіламетраў на ўсход. Аддзелы 
ж польскай 4-й арміі, паводле 
прэлімінарнага мірнага пагад-
нення, пачалі адыход на захад, 
на вызначаную дэмаркацый-
ную лінію. З другой паловы 
лістапада 1920 года цывільная 
ўлада на Случчыне перайшла ў 
рукі беларускіх нацыянальных 
арганізацый і вясковых валас-
ных самаўрадаў. Гісторыкі бела-
рускага замежжа паваеннага 
часу замест тэрміна «паўстанне» 
першымі пачалі ўжываць азна-
чэнне «збройны чын». Гэта 
ўключае ў сябе і партызанскую 
вайну – звычайную тактыку сла-
бейшага супраць больш моцнага 
праціўніка. Тым не менш абод-
ва тэрміны сёння суіснуюць у 
гістарычных выданнях і часта 
ўзаемазамяняюць адно аднаго.

Вытокі пратэсту
Пачаткам паўстання пры-

нята лічыць 14 лістапада 1920 
года, калі ў Слуцку распачаў пра-
цу Беларускі павятовы з’езд, які 
пацвердзіў сваю вернасць Акту 25 
Сакавіка, што абвяшчаў Беларусь 
незалежнай і дэмакратыч-
най рэспублікай. 107 дэлегатаў 
форуму звярнуліся да сусветнай 
супольнасці з пратэстам супраць 
гвалтоўнага падзелу тэрыторыі 
Беларускай Народнай Рэспублікі 
паміж Польшчай і Савецкай 
Расіяй і запатрабавалі вываду 
замежных войскаў з тэрыторыі 
Беларусі.

На з’ездзе была ўтворана 
Беларуская рада Случчыны на 
чале з Уладзімірам Пракулевічам, 
якая абвясціла сябе адзінай 
законнай уладай у павеце, чым 
дэкларавалася непадпарадка-

ванне мясцовых органаў ула-
ды савецкаму ўраду. Гэта азна-
чала непазбежнасць ваеннага 
канфлікту паміж прыхільнікамі 
БНР і Саветамі. Арганізацыю 
беларускіх вайсковых аддзелаў 
усклала на сябе адмысловая «вай-
сковая тройка» (А.Анцыповіч, 
А.Бачко і Я.Мацэля), вылучаная 
са складу Рады.

24 лістапада Беларуская Рада, 
якая не ў стане была ўтрымаць 
Слуцк перад наступаючымі 
рэгулярнымі часткамі расійскага 
чырвонага войска, адыш-
ла разам са сваімі збройнымі 
сіламі з горада ў мястэчка 
Семежава. Там было завершана 
фарміраванне двух беларускіх 
палкоў – Слуцкага і Грозаўскага. 
Пазней паўстанцы не аднойчы 
мянялі сваю дыслакацыю, каб 
пазбегнуць адкрытых баёў з 
перасяжнымі сіламі праціўніка.

Якім быў баявы 
патэнцыял

У гістарычнай літаратуры 
колькасны склад Слуцкай бела-
рускай брыгады ацэньваецца 
па-рознаму. Удзельнікі збройна-
га чыну ва ўспамінах падаюць, 
што колькасць паўстанцаў скла-
дала ад 7 да 10 тысяч чалавек. 
Але гэтая лічба тычыцца ўсіх тых 
добраахвотнікаў, хто адгукнуўся 
на заклік Беларускай рады 
Случчыны ўступаць у беларускае 
войска і прыйшоў у Семежава. 
Адсутнасць зброі і хуткі ады-
ход паўстанцаў з гэтага мястэч-
ка прымусіў многіх з іх вяртацца 
ў свае вёскі. Рэальна колькасны 
склад двух палкоў быў значна 
меншы.

У кароткім аглядзе гісторыі 
беларускага нацыянальнага 
руху, пададзенага ў 1928 год-
зе дэфензівай (контрразведкай) 
Генеральнага штаба польскага 
войска, узгадваецца лічба 4 тыся-
чы слуцкіх паўстанцаў. Польскія 
гісторыкі З.Карпус і В.Рэзмер 
паводле сваіх падлікаў, узятых з 
рапартаў разведкі 4-й польскай 
арміі за снежань 1920 года, пры-
водзяць значна меншую лічбу – 
1100–1200 чалавек. Савецкія ваен-
ныя крыніцы вызначаюць коль-
касны склад паўстанцкага войска 
прыкладна ў 2 тысячы чалавек, 
пры гэтым у зводках 16-й арміі за 
снежань 1920 года паведамлялася, 
што больш за палову беларускіх 
вайскоўцаў не мела ўзбраення 
(паводле звестак упаўнаважанага 
ЧК па Слуцкім павеце, з двух-
тысячнага складу Слуцкай 
беларускай брыгады толькі 
800 жаўнераў былі ўзброены 
вінтоўкамі і кулямётамі). Такім 
чынам, і польскія, і савецкія 
дадзеныя аб рэальным баявым 
патэнцыяле Слуцкай беларускай 
брыгады блізкія, і іх можна прыз-
наць аб’ектыўнымі.

Першы бой
Вядома, што першы бой паміж 

паўстанцамі і аддзелам 16-й арміі 
адбыўся 27 лістапада каля вёскі 
Васільчыцы. Падчас яго чырвона-
армейцы былі выбіты з вёскі. За 
больш як месяц баявых дзеянняў 
Слуцкая беларуская брыгада 
ажыццявіла больш за дзесяць 
вайсковых акцый супраць рэгу-
лярных савецкіх войск. Гэта былі 
пераважна партызанскія дыверсіі, 
якія прыносілі праціўніку шмат 
турбот. Паўстанцы пасля пра-
ведзеных вайсковых апера-
цый, як правіла, адыходзілі ў 
30-кіламетровую нейтральную 
зону, якая падзяляла польскія і 
савецкія часці.

З прыходам да кіраўніцтва 
Слуцкай брыгадай капітана 
Антона Сокал-Кутылоўскага 
дзеянні паўстанцаў сталі больш 
рашучымі. Найбольш значная 
падзея адбылася 17–19 снежня 
1920 года, калі 1-ы Слуцкі полк 
павёў адкрытае наступленне 
супраць чырвонаармейцаў уздоўж 
старога Слуцкага тракту і зноў 
авалодаў мястэчкам Семежава, 
а праз два дні – мястэчкам 
Вызна. Цягам амаль цэлых сутак 
паўстанцы стрымлівалі атакі 
перасяжных сіл савецкіх войск і 
толькі ўвечары 19 снежня выму-
шаны былі адступіць, захапіўшы 
з сабой шмат вайсковай амуніцыі, 
зброі, а таксама палонных.

Савецкае кіраўніцтва сур’ёзна 
ўспрымала небяспеку слуц-
кага агменю супраціўлення, 
які мог перакінуцца на іншыя 
паветы Міншчыны і далей на 
ўсю Беларусь. На паўстанцаў 
былі кінуты дзве свежыя «над-
зейныя» дывізіі з суседняй 3-й 
арміі дзеля правядзення таталь-
най «зачысткі» нейтральнай 
зоны. У апошняй дэкадзе снеж-
ня аддзелы чырвонаармейцаў 
актывізавалі карныя аперацыі 
супраць случакоў. Адначасова 
савецкае вайсковае кіраўніцтва 
дамаглося ад польскага каман-
давання выканання палажэнняў 
прэлімінарнага пагаднення аб 
спыненні на той час дзейнасці ў 
нейтральнай зоне «антызакон-
ных» вайсковых фарміраванняў.

Пасля прад’яўлення польска-
га ўльтыматуму асноўная част-
ка Слуцкай брыгады 30 снежня 
1920 года перайшла раку Лань і 
ў раёне вёскі Сіняўка была раз-
зброена, а пасля інтэрніравана. 

Так завяршылася актыўная фаза 
Слуцкага антыбальшавіцкага 
супраціву.

На падмурку 
незалежнай 

беларускай дзяржавы
Пры ўсёй сціпласці вынікаў 

і сумных наступствах збройна-
га чыну трэба прызнаць, што 
гэта быў адзіны з рэдкіх фактаў 
у нашай найноўшай гісторыі, 
калі сацыяльныя памкненні 
шырокіх народных мас 
злучыліся з ідэяй беларускага 
вызвольнага руху. Выяўленыя 
архіўныя дакументы разбу-
раюць старыя «сведчанні» аб 
тым, што «сутычак з Чырвонай 
арміяй не было; ні з аднаго, ні 
з другога бакоў не было зробле-
на ніводнага стрэлу», і што 
«ніякага паўстання ў Слуцку 
не адбывалася». Аднак і цяпер 
апалагеты савецкай канцэпцыі 
гісторыі Беларусі сцвярджаюць, 
што «слуцкая акцыя» была пра-
вакацыяй Пілсудскага і поль-
скага ваеннага генеральнага 
штаба.

Трэба заўважыць, што такую 
думку падзялялі ў міжваенны 
час і некаторыя беларускія 
нацыянальныя дзеячы. Так, 
орган беларускіх хрысціянскіх 
дэмакратаў «Беларуская Крыніца» 
ў лістападзе 1931 года (№38) пісаў: 
«Проціў Слуцкага паўстання, як 
паўстання беларускага народна-
га і незалежніцкага, часта мож-
на пачуць закід, што яно было 
арганізавана палякамі для бараць-
бы з бальшавікамі і агулам для 
польскіх палітычных мэтаў на 
беларускіх землях. Вось жа факт 
пэўнай (дагэтуль нявыясненай) 
прыналежнасці да гэтай справы 
польскага генеральнага штаба і 
польскай палітыкі агулам заста-
ецца фактам. Факт гэтай поль-
скай прыналежнасці да Слуцкага 
паўстання сцвярджае такса-
ма і тое, што камандаванне 
паўстанцкае было ў сціслым кан-
такце з так званай беларускай 
Найвышэйшай Радай, якая тры-
малася польскай арыентацыі…»

«Польскі след»
На «польскім следзе» ў 

слуцкіх падзеях варта спыніцца 
больш падрабязна. Пасля таго, як 
«крэсы ўсходнія» былі захопле-

ны ў 1919 годзе падчас вайны з 
Савецкай Расіяй, перад польскім 
кіраўніцтвам стаяла задача дака-
заць сусветнай супольнасці, што 
Беларусь ёсць неад’емнай част-
кай Польшчы і што мясцовыя 
жыхары жадаюць жыць у склад-
зе «польскай Рэчы Паспалітай». 
Так званая «федэралісцкая кан-
цэпцыя» польскага кіраўніка 
Ю.Пілсудскага не ставіла за 
мэту стварэнне раўнапраўнай 
федэрацыі Польшчы, Беларусі, 
Літвы і Украіны. У інтарэсах 
польскай дзяржавы Пілсудскі 
марыў стварыць міждзяржаўны 
буфер з лаяльных да палякаў 
сатэлітаў, каб пазбегнуць небя-
спечнага суседства з Савецкай 
Расіяй.

Аб «прывержанасці» ідэі 
федэралізму Ю.Пілсудскі так 
заявіў свайму паплечніку 
Л.Васілеўскаму 8 красавіка 
1919 года: «Не хачу быць ні 
імперыялістам, ні федэралістам, 
пакуль няма мажлівасці казаць 
пра гэтыя справы больш-менш 
сур’ёзна… Дзеля таго, што на 
Божым свеце пачынае, здаец-
ца, перамагаць балбатня пра 
братэрства людзей і народаў і 
амерыканскія дактрынкі, ахвот-
на схіляюся на бок федэралістаў».

На акупаванай тэрыторыі 
Беларусі польскія ўлады 
імкнуліся ўмацаваць сваю 
палітычную, эканамічную і куль-
турную прысутнасць, каб пры-
вязаць беларускія тэрыторыі да 
Польшчы. Разам з акупацый-
най адміністрацыяй дзеля гэтай 
мэты дзейнічалі і паўграмадскія 
арганізацыі, якія, дзякуючы шчо-
драй фінансавай падтрымцы 
варшаўскага ўрада, праводзілі 
актыўную ідэалагічную 
апрацоўку тутэйшых жыхароў. 
Найбольшай актыўнасцю вызна-
чалася Таварыства стражаў крэ-
совых (ТСК). Ягонай галоўнай 
мэтай стала «абарона зямель на 
крэсах усходніх, па праву нале-
жачых Польшчы», адраджэн-
не тут польскага грамадскага, 
палітычнага, гаспадарчага і куль-
турнага жыцця. Вянцом чыннасці 
ТСК на беларускіх землях стала 
арганізацыя краёвага плебісцыту 
на пачатку 1920 года, на якім 
насельніцтва павінна было пад-
трымаць далучэнне беларускіх 
тэрыторый да польскай Рэчы 
Паспалітай.

Але ў Слуцкім павеце поль-
ская прапаганда не мела вялікага 

поспеху, бо тут адсутнічала тая 
сацыяльная база, на якую «стра-
жы крэсовыя» маглі б абаперціся. 
На Случчыне антыпольскія 
настроі мелі даўнія гістарычныя 
традыцыі, да таго ж гэта рэгіён, 
дзе пераважала праваслаўе. 
«Адсюль наносіліся найбольш 
балючыя ўдары на Польскую Рэч 
Паспалітую... Грамадства тут 
жыве праваслаўна-яўрэйскае, 
дужа варожае, поўнае помсты і 
нянавісці да ўсяго польскага», – 
паведамляў на пачатку 1920 года 
слуцкі агент ТСК.

Непрыняцце беларускім 
сялянствам пальшчызны ў пер-
шую чаргу тлумачыцца тымі 
с а ц ы я л ь н а - э к а н а м і ч н ы м і 
варункамі, якія склаліся ў рэгіёне. 
Слуцкім абшарнікам, якія былі 
пераважна каталіцкага вера-
вызнання і вызнавалі сябе за 
«палякаў», напярэдадні Першай 
сусветнай вайны належала да 
60% сельскагаспадарчых плошчаў. 
Тутэйшыя праваслаўныя сяля-
не былі кроўна зацікаўлены 
ў ліквідацыі абшарніцкага 
земляўласніцтва, за «польскаю 
партыяй» ім ісці не было ніякага 
рэзону.

Разам з тым «крэсовымі» 
агентамі адзначалася слабая 
«польская свядомасць» і сярод 
тутэйшых шляхціцаў, якія дрэн-
на валодалі польскай мовай, 
«пахаваліся ў засценках і фаль-
варках» і не праяўлялі аніякай 
грамадскай ініцыятывы.

У апазіцыі да польскай 
акупацыі стаялі мясцовыя 
беларускія нацыянальныя 
арганізацыі. Іхняй мэтай было 
пашырэнне сярод тутэйшых 
жыхароў беларускай нацыяналь-
най свядомасці, садзейнічанне 
ўмацаванню эканамічных і 
культурных падстаў незалеж-
най беларускай дзяржаўнасці. 
Першыя беларускія нацыяналь-
ныя гурткі на Случчыне паўсталі 
яшчэ ў канцы ХIХ cтагоддзя. 
Падчас рэвалюцыйных падзей 
1905–1906 гадоў у Слуцкім паве-
це ўзніклі суполкі Беларускай 
сацыялістычнай грамады, але з 
прыходам палітычнай рэакцыі 
пасля 1907-га беларускае 
палітычнае жыццё тут заціхае.

Шалі хісталіся…
Аднаўленне чыннасці 

беларускіх нацыянальных 
арганізацый на Случчыне адбы-
лося пасля Лютаўскай рэвалюцыі 
1917 года. У гэты час тут 
паўстаюць беларускія маладзёж-
ныя і вучнёўскія гурткі: слуцкая 
«Папараць- кветка», грозаўская 
«Зарніца», «Кутнёўская навуко-
вая грамада» і іншыя. Значную 
ролю ў пашырэнні беларускай 
справы ў павеце адыграў тады 
Радаслаў Астроўскі, ураджэнец 
гэтых месцаў, былы выклад-
чык Мінскага настаўніцкага 
інстытута, якога Часовы расійскі 
ўрад прызначыў сваім павято-
вым камісарам. Яго намаганнямі 
ў жніўні 1917 года ў Слуцку была 
створана земская гімназія, наву-
чальная праграма якой уклю-
чала выкладанне беларускай 
мовы і беларусазнаўства. А яшчэ 
раней, у сакавіку таго ж года, 
была арганізавана гарадская 
міліцыя, дзе кіруючыя пасады 
занялі вядомыя беларускія дзе-
ячы Марк Асвяцімскі, Апанас 
Анташэўскі і іншыя. Менавіта 
гэтая паўвайсковая структу-
ра, што забяспечвала грамадскі 
парадак у горадзе, стала асновай 
Слуцкай беларускай брыгады ў 
лістападзе 1920 года.

Але, нягледзячы на пэўныя 
поспехі, беларускі рух не 
ствараў тады вялікага «поля 

ўплыву» на тутэйшае сялянства. 
Чыннасць мясцовых беларускіх 
гурткоў, якія складаліся пера-
важна з тутэйшай моладзі, рэд-
ка выходзіла за сцены гэтых 
арганізацый. Спачатку ўсё 
абмяжоўвалася правядзеннем 
культурна-асветных акцый. 
Большая частка тутэйшай 
інтэлектуальнай эліты заставала-
ся пад уплывам «заходнерусізму» 
і негатыўна ставілася да думкі 
пра самастойнасць Беларусі. 
Нацыянальна свядомая частка 
інтэлігенцыі яшчэ не настолькі 
паверыла ў сваё прызначэнне, 
каб узяць у свае рукі справу мяс-
цовага самакіравання і вывесці 
тутэйшага селяніна з-пад чужога 
ідэалагічнага ўплыву. Уплываў і 
моцны адміністрацыйны ўхіл у 
бок «агульнарасійскага патры-
ятызму» кіраўніцтва павято-
вага земства, якое трымала 
ў сваіх руках важныя рычагі 
эканамічнага і культурнага жыц-
ця вёскі.

Абвяшчэнне Беларускай 
Народнай Рэспублікі не атры-
мала тут вялікага рэзанан-
су. Усё ж ні павятовае зем-
ства, якое знаходзілася пад 
кантролем расійскіх сацыял-
рэвалюцыянераў, ні русафільская 
ліберальная інтэлігенцыя не сталі 
галоўнымі праціўнікамі белару-
скага нацыянальнага адраджэння 
пасля кастрычніка 1917 года. Пад 
уплывам тагачасных палітычных 
падзей антыбеларуская сутнасць 
«старога заходнерусізму» пасту-
пова вымывалася ды запаўнялася 
беларускiм нацыянальным зме-
стам.

Слуцкі Беларускі нацыяналь-
ны камітэт (БНК), які быў утво-
раны яшчэ ў 1918 годзе, найболь-
шую актыўнасць выявіў у часы 
польскай акупацыі (1919–1920). 
Скарыстаўшы сваё легальнае 
становішча, ён скіраваў увагу на 
развіццё ў павеце беларускага 
школьніцтва і кааператыўнага 
руху.

Увесну 1920 года былі зробле-
ны нясмелыя крокі, каб вырваць 
з-пад польскага кантролю орга-
ны мясцовага самакіравання. 
Але здзейсніць гэта ўдалося 
толькі напярэдадні збройна-
га чыну. Акупацыйныя ўлады 
ў павеце мяняліся, а беларускі 
селянін намагаўся жыць сваім 
жыццём. Найперш яго турбава-
ла пытанне аб зямлі. Скасаванне 
б у йног а  абшарніцка г а 
земляўласніцтва, перадача зямлі 
сялянскім гаспадаркам – гэта 
тая «нацыянальная ідэя», якую 
падтрымлівала абсалютная 
большасць тутэйшага сялянства. 
Тая палітычная сіла, якая абяца-
ла вырашыць зямельнае пытан-
не на карысць сялянскіх мас, і 
станавілася дамінуючай у краіне.

Гэтую сітуацыю выдат-
на скарысталі бальшавікі, 
якія прыйшлі да ўлады на 
хвалі папулісцкіх абяцанняў 
і дзякуючы палітыцы часова-
га «ўлагоджвання» заможнага 
і сярэдняга сялянства за кошт 
абшарніцкай ўласнасці. Але 
калі ў разгар вайны з Польшчай 
савецкая ўлада пачала пры-
мусовую мабілізацыю ў вой-
ска, а харчовымі вайсковымі 
аддзеламі праводзілася маса-
вая рэквізіцыя хатняй жывё-
лы, правіянту і фуражу, сяляне 
ў адказ узяліся за зброю. Яны 
не жадалі быць «гарматным 
мясам» у бальшавіцкіх пла-
нах сусветнай рэвалюцыі. Гэта 
быў той момант, калі сацыяль-
ная і нацыянальная складовыя 
антыбальшавіцкага супраціву 
злучыліся ў адзінае цэлае.

(Заканчэнне ў наступным 
нумары.)

АД РЭДАКЦЫІ
100 гадоў таму беларусы на Случчыне са зброяй у руках выйшлі 

на змаганне супраць бальшавіцкай улады. Адны гісторыкі назы-
ваюць тагачасныя падзеі Слуцкім паўстаннем, другія – Слуцкім 
збройным чынам Беларускай Народнай Рэспублікі, трэція – 
стыхійным народным бунтам. Адны падкрэсліваюць нацыяналь-
на-вызваленчы характар вайны на Случчыне, другія звыклым 
чынам спісваюць усё на знешні ўплыў, на чарговую «польскую 
інтрыгу»...

Пра тое, што ж насамрэч адбывалася ў лістападзе–снежні 
1920 года на Случчыне ды ў яе ваколіцах, можна даведацца з 
кнігі «Слуцкі збройны чын 1920 года ў дакументах і матэрыя-
лах». Паколькі наклад кнігі проста мізэрны (усяго 200 асобнікаў), 
мы перадрукоўваем з яе аглядны артыкул вядомага гісторыка 
Уладзіміра ЛЯХОЎСКАГА «Спозненае рэха антыбальшавіцкага 
змагання за Беларусь». Каб нашы чытачы ведалі сваю гісторыю 
і памяталі сваіх герояў, на сцягах якіх беларускія жанчыны 
вышывалі словы: «Тым, што пайшлі змагацца і паміраць, каб жыла 
Бацькаўшчына».


